
Rok XXXIII nr 284 (10343) Gdańsk, piqtek 16 grudnia 1977 r. A . Cena 1 zł

’Narada w KC PZPR
15 bm. w Komitecie 

Centralnym PZPR odbyła 
się — pod przewodnictwem 
I sekretarza KC EDWAR
DA GIERK V z udziałem 
sekretarzy I członków Se
kretariatu KC, narada I se 
kretarry komitetów woje
wódzkich i kierowników 
wydziałów KC.

Na naradzie omówiono 
aktualne problemy pracy 
partyjnej na rzecz kształ

towania warunków pełnej 
realizacji zadań społeczno- 
gospodarczych 1978 roku i 
konsekwentnego osiągania 
celów nakreślonych w u- 
chwale IX Plenum KC.

Omówiono również pro
blemy związane z przygo
towaniami do II Krajowej 
Konferencji PZPR i wybo
rów do rad narodowych 
stopnia podstawowego.

(PAP)

H. Jabłoński przyjął ambasadorów
Luksemburga i“,

Przewodniczący Rady Państwa HENRYK JABŁOŃSKI 
przyjaf 15 bm. na audiencji w Belwederze ambasadora 
nadzwyczajnego i pełnomocnego Wielkiego Księstwa 
Luksemburga Paula Reutera, który złożył listy uwierzy
telniające.

W czasie audiencji obecni byli: sekretarz Rady Pań
stwa LUDOMIR STASIAK i wicemin. spraw zagranicz
nych JÓZEF CZYREK.

Tego samego dnia przewodniczący Rady Państwa 
HENRYK JABŁOŃSKI przyjął no- audiencji w Belwede
rze ambasadora nadzwyczajnego i pełnomocnego Repu
bliki Burundi SYLVERE GAHUNGU, który złożył listy 
uwierzytelniające.

(PAP)

16-17 bm. posiedzenie
^ejmu PRL
rozpoczyna się dwu- 
posiedzenie Sejmu

Dziś 
dniowe 
PRL.

Porządek dzienny posie
dzenia przewiduje złożenie 
przez ministra spraw zagra
nicznych informacji o nie
których aktualnych proble
mach polityki zagranicznej 
PRL. Przypomnijmy, że pro
blematyka ta była niedawno 
omawiana przez sejmową Ko 
misję Spraw Zagranicznych, 
której posłowie podkreślali, 
iż nasza polityka zagranicz
na koncentruje się na utrwd- 
laniu pozytywnych przemian 
w sytuacji międzynarodowej 
i ich optymalnym wykorzysta
niu dla realizacji programu 
rozwoju naszego kraju.

Następnie rozpocznie się 
drugie cr/tanie projektów 
uchwały o Narodowym Pla
nie Społeczno • Gospodar
czym na 1978 r. oraz usta
wy budżetowej na rok przy
szły. Sprawozdawca ęr sneral- 
nym tych projektów jest pas. 
JÓZEF PINKOWSKI. Po jego 
sprawozdaniu, złożonym w

Wstępne rozmowy radziecko-amerykańskie
na temat ograniczenia handlu
bronią typu klasycznego

W Waszyngtonie rozpo
częły się w tym tygodniu 
wstępne rozmowy radziec- 
ko-amerykańskie poprze
dzające otwarcie formal
nych rokowań w sprawie 
ograniczenia światowego 
handlu bronią typu klasycz 
r>ego. Podjęcie tych roz
mów jest realizacją ustaleń, 
jakie zapadły w czasie je
siennej wizyty ministra 
spraw zagranicznych ZSRR 
A. Gromyki w Waszyngto
nie i jego spotkań z prezy
dentem USA J. Carterem i 
sekretarzem stanu C. Van- 
ce’em.

Należy przypomnieć, że 
podjęcie wstępnych roz
mów na temat ograniczenia 
światowego handlu bronią 
typu klasycznego jest ot
warciem piątego już frontu 
rozmow i rokowań radziec- 
ko-amerykańskich na tematy 
rozbrojeniowe. Obecnie bo
wiem toczą się już nastę
pujące rokowania:

— Rozmowy SALT, a 
więc rokowania w sprawie

ograniczenia ofensywnych 
zbrojeń rakietowych i nu
klearnych. Z informacji u- 
zyskiwanych przez kores
pondentów zarówno w Wa 
szyngtonie jak i w Mosk
wie wy nika, że rozmowy te 
postępują szybko i oczekuje 
się. źe porozumienie 
SALT II zostanie osiągnię
te w pierwszej połowie 
przyszłego roku.

— Rokowania w sprawie 
całkowitego zakazu doko
nywania doświadczalnych 
wybuchów atomowych.

W wyniku inicjatywy ra
dzieckiej zgłoszonej przez 
Leonida Breżniewa roko
wania w tej sprawie nabra 
|y rozpędu i oczekuje się, 
że podobnie jak w wypail- 
ku SALT II porozumienie 
zostanie osiągnięte w pier
wszej połowie przyszłego 
roku.

Rokowania w sprawie de 
militaryzacji rejonu Oceanu 
Indyjskiego. I w tych roz
mowach dokonano w ostat

nich tygodniach znacznego 
postępu i w Waszyngtonie 
przewiduje się, że układ w 
tej sprawie może zostać 
podpisany w tyfn samym 
czasie, co SALT II.

— Rokowania w sprawie 
niewykorzystywania prze
strzeni kosmicznej w celach 
militarnych.

Rozmowy dotyczące ogra
niczeń handlu bronią typu 
klasycznego są więc piątą 
płaszczyzną rokowań.

Niezależnie od wymienio
nych powyżej rozmow dwu 
stronnych delegaci radziec
cy i amerykańscy uczestni
czą w szeregu innych ro- 
kuwań, których tematem 
jest rozbrojenie oraz umac
nianie bezpieczeństwa i wza 
jemnego zaufania. M. in. 
obydwa kraje są uczestnika 
mi wiedeńskich negocjacji w 
sprawie ograniczenia sił 
zbrojnych i zbroień w Eu
ropie środkowej oraz prac 
Konferencji Bezpieczeństwa 
i Współpracy w Europie.

(PAP)

Młodzież studencka z uniwersytetu w Las Palmas na Wyspach Kanaryjskich, pod
czas marszu protestacyjnego przeciwko zamordowaniu przez policję 22-letniego stu
denta- Od trzech dni trwają na Wyspach Kanaryjskich starcia młodzieży i robotni
ków z policją. CAF - AP — Telefoto

imieniu Komisji Planu Go
spodarczego, Budżetu i Fi
nansów, rozpocznie się deba
ta poselska, w której zabf >- 
rq również głos przedstaw 
ciele klubów i kół poselskich.

Tę debatę poprzedziły, jak 
wiadomo, intensywne prace 
wszystkich komisji sejmowych 
nad projektami tych ważkich 
aktów, które stawiają sobie 
za cel dalszy postęp w rea
lizacji celów społeczno-go
spodarczych w naszym kraju, 
a zwłaszcza kontynuowanie 
procesu poprawy warunków 
życia społeczeństwa i aktyw
ne przezwyciężanie występu
jących trudności.

Następnym punktem obrad 
będzie sprawozdanie na te
mat projektów ustaw: o mo
rzu terytorialnym PRL, o poi* 
skiej strefie rybołówstwa mor
skiego oraz o szelfie konty
nentalnym PRL, które złoży 
pos. JERZY PISKORZ - NA
ŁĘCKI. Projekty te są inicja
tywa poselską i zostary wnie
sione przez komisje: Gospo
darki Morskiej i Żeglugi, 
Handlu Zagranicznego, Spraw 
Zagranicznych ora.: Prac U- 
stawodawczych.

Porządek dzienny przewi
duje także interpelacje i za
pytania poselskie. (PAP)

Druiii dzień obrad sesji 
Rady Najwyższej ZSRR

W czwartek Rade Najwyższa ZSRR kontynuowa
ła debatę nad projektem państwowego planu roz
woju gospodarczego 1 społecznego oraz projektem 
budżetu ZSRR na 1978 r., które przedstawione zo
stały 14 bm. w referatach wicepremiera, przewod
niczącego Państwowego Komitetu Rady Ministrów 
ZSRR ds. Planowania NIKOŁAJA BAJBAKOWA 
i ministra finansów WASILIJA G ARBUZÓW A.

Na forum radzieckiego 
parlamentu toczyła się 
wszechstronna, bogata dys
kusja nad osiągnięciami i 
dalszymi zadaniami gospo
darki, nad sprawami pod
noszenia poziomu życia ma
terialnego mieszkańców 
ZSRR.

Stałe komisje Rady 
Związku i Rady Narodowo 
ści, po rozpatrzeniu wspól
nie z radami ministrów re
publik związkowych oraz

ministerstwami i resortami 
ZSRR, planu na 1978 r. 
stwierdziły, że istnieje mo
żliwość zwiększenia planu 
produkcji artykułów rynko 
wych o 13£,9 min Po roz
patrzeniu pozycji dotyczą
cych dochodów, komisje za
proponowały, uwzględnia
jąc poprawki do planu na 
1978 r., zwiększyć dochody 
budżetu o 135 milionów ru
bli.

(PAP)

Lot ,,Saluta-6 ‘
przebiega planowo

Agencja TASS donosi z 
ośrodka kierowania lotami 
kosmicznymi, że zgodnie z 
programem lotu orbitalnej 
stacji naukowej ,.Salut-6” 
kosmonauci JURIJ ROMA-

Parlamentarzyści radzieccy 
przeciwko broni neutronowej

Jak Informuje agencja 
TASS, w Moskwie odbyły 
się posiedzenia kilku sek
cji grupy pailamentarnej 
ZSRR, których uczestnicy 
wyrazili zdecydowany pro
test przeciwko zamiarom 
rządu USA wyposażenia 
swych sił zbrojnych w 
broń neutronową i rozlo
kowania jej w europej
skich państwach członkow
skich NATO. Członkowie 
sekcji zwrócili się z ape
lem do odpowiednich sek
cji parlamentów innych 
krajów o wzięcie aktywne
go udziału w walce świa
towej op'nii publicznej 
przeciwko tym niebezpie-

Otwarcie licząc! 
Międzynarodowego 

Satonb „Yenut 77“
\ 15 bm. otwarta została
S II część ekspozycji Mię- 
t dzynarodowego Salonu Fo 
7 tograficznego „Venus 77", 
? obejmująca ok. 300 prac 
\ 110 autorów z blisko 40 
N krajów. Wystawa przedsta
> w ajqca czarno-białe i ko- 
/ lorowe fotogramy aktów i 
i portretów kobiet czynna 
\ będzie przez 3 miesiące.
^ Pierwszą część ekspo- 
S zycji M.edzynarodowego Sa 
\ łonu „Venus 77" obt,rza-
> ło w czasie blisko 6 mie- 
/ siecy ok. 140 tys. osób.
? (PAP)

cznym planom administra 
cji USA.

Należy przypomnieć, że 
w ub. tygodniu problem 
broni neutronowej był ży
wo dyskutowany w Bruk
seli podczas posiedzeń 
gremiów NATO w ramach 
jesiennej sesji raay paktu 
północnoatlantyckiego. Mi
nister obrony USA, Harold 
Brown, zwrócił się do 
swych zachodnioeuropej
skich kolegów o wyrażenie 
opinii w sprawie rozmie
szczenia broni neutrono
wej na terytorium ich 
państw. Dał do zrozumie
nia, że od ich zgody za
leżna jest decyzja prezy
denta Jimmy Cartera o 
przystąpieniu do produkcji 
tej broni w USA. W ko
munikatach o posiedze
niach gremiów I^ATO brak 
wzmianki na temat broni 
neutronowej, co obser
watorzy tłumaczą zarów
no zastrzeżeniami ze 
strony ministrów obrony 
wielu krajów, jak i opinii 
publicznej państw Europy 
zachodniej przeciwko pro
dukcji i wyposażeniu 
wojsk NATO w broń neu
tronową. (PAP)

Londyn. — Rzecznik rządu 
brytyjskiego poinformował, że 
premier Izraela Menachem Re
gin w drodze powrotnej ze 
Stanów Zjednoczonych spotka 
się w najbliższy wtorek w 
Londynie z brytyjskim premie 
rem, Jamesem Callaghanem.

(PAP)

Początek procesu-giganta 
w „sprawie augustowskiej”

15 bm. przed Sąd« m Woje
wódzkim w BiałymstoKU roz
począł się proces grupy prze
stępczej z Augustowa — 5 o- 
sbb, oskarżonych o dokona
nie w tym mieście w latach 
1967—197% na tle rabunkowym 
dziewięciu zabójstw oraz o je
dno usiłowanie zabójstwa.

Na mocy decyzji Sądu Naj-

I wyższego proces, aczkolwiek 
dotyczący przestępstw popeł
nionych na terenie woj. su-

W środę premier Grecji, Konstanti- 
nos Karamanlis, wygłosił w parlamen
cie expose rządowe, nakreślając pi * 
gram swego gabinetu w zakresie poli
tyki zagranicznej i wewnętrznej. W 
czwartek w debacie parlamentarnej 
zabrali głos przywódcy stronnictw opo
zycyjnych, a w piątek oczekiwane jest 
głosowanie nad wnioskiem o wotum 
zaufania dla rządu.

Relacjonując expose Koramanlisa, 
agencje najwięcej uwagi poświęcają 
zagadnieniom polityki zagranicznej. 
Premier Grecji w swym wystąpieniu 
przypomniał, że jego kraj wycofał się 
ze zintegrowanej struktury miernej 
NATO, nie ze względu na zmianę 
orientacji politycznej, lecz^ aby zapro
testować prze«*:wko bierności tego blo
ku wojskowego, podczas inwazji sił tu
reckich na Cypr latem 1974 r. Kara
manlis zapowiedział, że Grecja powró 
ci do zintegrowanej struktury militar
ni] NATO, jeśli kryzys cypryjski zosta
nie sprawiedliwie rozwiązany. Szef rzą
du greckiego tym samym zaapelowdl 
do NATO o większe zaangażowanie w

wysiłkach na rzecz przełamania impa
su w sprawie Cypru.

— Podczas przemówienia Karamanlis 
stwierdził, że wycofując się z NATO 
Grecja miała na celu również zapew-

Expose rządowi
premiera

Koramanlisa
nienie sobie całkowitej kontroli nad 
swq armią wobec groźby przekształce
nia się kryzysu cypryjskiego w kon
flikt zbrojny. Oskarżył on Turcję o 
próbę doprowadzenia do wyizolowania 
Grecji w NATO, co - zdaniem Kara- 
monlisa — godziłoby bezpośrednio w

interesy narodowe Grecji, związanej z 
krajami zachodnimi. Manewr Ankary 
zmierzał do wzmocnienia się Turcji 
kosztem Grecji, w związku z czym wy
tworzyła się sytuacja wymagająca 
przedsięwzięcia przez rząd grecki od
powiednich kroków. Karamanlis nawią
zując do wycofania się Grecji z NATO, 
dodał, jż obecnie trwają rozmowy w 
sprawie ustanowienia szczególnych sto
sunków tego kraju z paktem północno
atlantyckim, zapewniających Grecji o- 
bronę ze strony sojuszników, a jedno
cześnie gwarantujących jej całkowitą 
kontrolę nad swą armią.

Karamanlis oświadczył, że utrzyma
nie zredukowanej liczby (z 7 do 4) baz 
amerykańskich na terytorium Grecji le
ży w jej interesie. Premier ponownie 
wyraził zamiar doprowadzenia do 
przyłączenia się Grecji do EWG, co 
mogłoby jego zdaniem przyspieszyć 
społeczno-gospodarczy rozwój kra. i. W 
dziedzinie polityki gospodarczej zapowie 
dział on podjęcie przez rząd walki z 
inflacją, wykluczając jednakże znaczną 
podwyżkę podatków. (PAP)

walskiego. toczy się przed Są
dem Wojewódzkim w Białym
stoku, gdzie są lepsze obiek
tywne warunki do rozpatrze
nia tak SKomplikowanej spra
wy.

Na ławie oskarżonych za
siedli: 37-letni Jan Dąbrowski, 
28-letnia Wiesława Trojan,
28- letnia Alicja Czajewska,
29- Ietni Jan Wołymec 1 28-Iet- 
ni Jerzy Benicki.

Odczytany w pierwszym 
dniu rozprawy obszerny rkt 
oskarżenia opisuje szczegóło
wo przebieg morderstw, po
pełnianych z chęci zdobycia 
pieniędzy na alkohol. Ofiary 
oskarżeni upatrywali "sobie 
głównie sposrod nietrzeźwych 
gości baru pn. „Gastronomicz
ny”. Oskarżeni zwabiali pija
nych w ustronne miejsca, bili 
do nieprzytomności, a następ
nie po obrabowaniu topili w 
rzece Netcie. Ponieważ zwło
ki wydobywano z wody prze
ważnie po dłuższym czasie — 
rzeczywiste przyczyny zgonów 
trudne były do wykrycia; śla
dy pobicia nie były już wido
czne. Lekarz dokonujący sek
cji orzekał więc, że były to 
nieszczęśliwe wypadki i dal
sze Śledztwo umarzano. Do
piero wiosną 1973 r. udało się 
natrafić na ślad zabójców. 
Trwające następnie cztery la
ta niezwykle żmudne śledz
two pozwoliło na wyjaśnienie 
okoliczności zabójstw 1 ustale
nie ich sprawców.

O rozmiarach dochodzenia 
w głośnej „sprawie augustow
skiej” świadczy to, że akta pro 
cesowi. obejmują 42 tomy. W 
śledztwie przesłuchano 237 
świadków, a 163 świadków ze
znawać ma na lozprawie, któ
ra — jak się przypuszcza — 
potrwa kilka miesięcy.

(PAP)

NIENKO I GEORGIJ GRE- 
CZKO kontynuują operację 
usuwania substancji konser 
w ujących x urządzeń po
kładowych i aparatury na
ukowej. Zakończono już te 
go rodzaju prace w urzą
dzeniach zabezpieczających 
funkcje mieszkalne stacji i 
zaopatrzenie w energię. W 
ciągu dnia kosmonauci 
przeprowadzili wypróbowa
nie urządzeń sterowniczych 
stacji: ręcznego i automa
tycznego oraz systemu sta
bilizacyjnego.

W drugiej połowie dnia 
program przewidywał prze 
prowadzenie pomiarów na 
wigacyjnych przy pomocy 
systemu „Delta”.

Według danych teleme
trycznych i raportów kos
monautów, urządzenia po
kładowe stacji działają 
sprawnie. Samopoczucie 
kosmonautów jest dobre. 
Praca załogi przebiega zgo
dnie z zaplanowanym pro
gramem lotu. (PAP)

W Lizbonie odbył się wiec zorganizowany przez Komitet Centralny Portugalskiej 
Partii Komunistycznej. Przemawiający na wiecu sekretarz generalny PPK domagał 
się udziału komunistów w nowym rządzie tego kraju. CAF » UPI — Telefoto

IX Plenum NK ZSL
Problemy dotyczące zwię 

kszenia udziału młodzieży 
w społeczno - gospodar
czym rozwoju wsi i rolnic 
twa były 15 bm. w Warsza 
wie tematem IX plenarne
go posiedzenia NK ZSL. 
któremu przewodniczył pre 
zes NK ZSL — Stanisław 
Gucwa.

Zarówno w referacie pro 
gramowym, jak i w dysku
sji podkreślono, że decy
zje kolejnych plenarnych 
posiedzeń KC PZPR i NK 
ZSL dotyczące unowocześ
nienia gospodarki żywno
ściowej otworzyły przed 
wsią i rolnictwem szeroKie 
perspektywy rozwojowe, a 
młodzieży stwarzają coraz 
większe możliwości społecz 
nego i zawodowego awan
su. W wyniku podjętych w 
ostatnich latach przedsię
wzięć zwiększa się liczba 
młodych ludzi, którzy swą 
przyszłość wiążą z pracą

na roli lub w instytucjach 
obsługujących rolnictwo. 
Jednak potrzeby w tej mie 
rze są jeszcze bardzo du
że.

Dlatego też trzeba nadal 
— akcentowano — rozwi
jać różnorodne działania, 
aby jeszcze bardziej przy
spieszyć dopływ -do rolnic
twa ludzi młodych, przy
gotowanych do zawodu.

Wskazując na rosnące 
możliwości zawodowego, 
kulturalnego i życiowego 
awansu młodego pokolenia 
wsi, podkreślano, że sta
wiając przed młodzieżą ro
snące zadania i wyższe wy 
magania trzeba jednocześ
nie tworzyć jej warunki do

wszechstronnego uczestnic
twa w społecznym i gospo 
darczym życiu wsi. Nie
zbędne jest też zwiększe
nie pomocy młodzieży roi 
niczej, zwłaszcza ze strony 
samorządu wiejskiego, ad
ministracji gminnej oraz 
organizacji społecznych i 
politycznych działających 
na wsi.

W podjętej uchwale ple
num zobowiązało wszyst
kie koła, instancje i działa 
czy ZSL, do stałego podej
mowania w swej pracy pro 
blematyki młodzieży wiej
skiej oraz prowadzenia w 
tym zakresie szerokiego 
współdziałania z wiejskimi 
organizacjami PZPR oraz 
kołami ZSMP działającymi 
na wsi. (PAP)

Sesja Najwyższego
Zgromadzenia Ludowego

KRLD
Podczas pierwszej se

sji Najwyższego Zgroma 
dzenia Ludowego KRLD 
VI kadencji, która roz
poczęła się 15 bm., de
putowani zatwierdzili 
skład Rady Administra
cyjnej (rządu) KRLD o- 
raz wybrali najwyższe 
władze zgromadzenia — 
Stały Komitet oraz Sta
łą Radę.

Premierpm rządu 
KRLD został Li Dzon< 
Ok. Podczas sesji wybra 
no również prezesa Są
du Najwyższego oraz 
prokuratora generalnego 
KRLD. (PAP)

Odroczenie rozmów kairskich
Rzecznik konferencji ka- 

irskiej, członek delegacji 
izraelskiej. Don Pattir. za
komunikował o godz. 14.00 
czasu warszawskiego. iż 
rozmowy odkłada się do 
najbliższego poniedziałku. 
Powołano tzw. małą grupę 
roboczą, składającą się z 
dwóch ekspertów praw
nych egipskich i jednego 
izraelskiego, dla opracowa 
nia projektu dokumentu, 
który ma sdę stać pod
stawą dalszych obrad. Rze
cznik określił przebieg do
tychczasowych rozmów ja 
ko „serdeczny i konstruk
tywny”. Zapytany, czy wy 
łoniły się nowe trudności, 
odpowiedział, iż różnice po 
zostają. Zapytany przez ko 
respondenta PAP. czy od
łożenie rozmów karskich 
do najbliższego poniedział
ku łączv się z wizytą pre
miera Begina w Stanach 
Zjednoczonych. odpowie-

Trójmiejska obwodnica
przekazana do eksploatacji

Zgodnie z zapowiedzią, 
wczoraj nastąpiło oficjalne 
przekazanie do eksploata
cji trójmiejskiej obwodni
cy o długości prawie 40 km, 
wybudowanej kosztem 740 
min zł przez generalnego 
wykonawcę: Gdańskie
Przedsiębiorstwo Robót Dro

gowych i Mostowych Alek
sander suski oraz wielu in 
nych gości i pracowników 
przedsiębiorstw wykonaw
czych.

W godzinach popołudnio
wych w Sali Kominkowej 
Urzędu Wojewódzkiego o- 
kcło 50 osobom, wyróżnia
jącym się w czasie budo-

gowiec” i „Za Zasługi dla 
Transportu PRL”.

Wiceminister Markowski 
podziękował wszystkim' re
alizatorom za zbudowanie 
obwodnicy w czasie o 9 
miesięcy krótszym niż to 
zakładano, podkreślając zna 
czenie tej inwestycji, która 
w dużym stopniu rozładu-

gowycn l kilku podwyko
nawców.

Na otwarcie obwodnicy, 
która po zbudowaniu dru
giej jezdni będzie stano
wić drogę szybkiego ruchu, 
przybył wiceminister komu 
nikacji Andrzej Markowski 
oraz przedstawiciele władz 
wojewódzkich i miejskich: 
sekretarz KV7 PZPR w 
Gdańsku Jarosław Polski, 
wicewojewoda Adam Lan
ger, wiceprezydent Kazi
mierz Rynkowski, a także 
dyrektor Zjednoczenia 
Przedsiębiorstw Robót Dio-

wy tej ważnej nie tylko 
dla Trójmiasta inwestycji, 
wręczono honorowe odzna
ki: „Zasłużonym Ziemi
Gdańskiej”, „Za Zasługi 
dla Gdańska” oraz odznaki 
resortowe „Przodujący Dro

je komunikację szczególnie 
w śródmieściu Gdańska.

Zdjęcie przedstawia frag 
ment obwodnicy z wiaduk 
tem łączącym centrum 
Gdańska z lotniskiem w 
Rębiechowie. H.

Fot. W. Nieżywiński

Pogoda
Jak nas poinformował dy

żurny synoptyk, dziś na Wy
brzeżu zachmurzenie będzie 
duże, okresami przejaśnienia. 
Temperatura od 2 st. rano do 
6 st. w dzień. Wiatry umiar
kowane, zachodnie. (o)

Lot sondy kosmicznej „Pionier-#'
Rzecznik NASA oświad

czył, że amerykańska son
da kosmiczna „Pionier-ll” 
przeleci w 1979 r. poza 
pierścieniami otaczający
mi Saturna. Pierwotnie 
przewidywano, że ta sonda 
bardziej zblizy się do Sa
turna mijając planetę po 
pokonaniu i ej pierścieni, 
dzięki czemu można by o- 
trzymać wiele interesują
cych danych naukowych 
na temat budowy pierście
ni. W związku jednak z 
obawą przed uszkodzeniem 
pojazdu, wybrano drugie 
rozwiązanie, polegające na

niewprowadzaniu sondy w 
obręb pierścienia. Latem 
przyszłego roku zostanie 
przeprowadzona niewielka 
korektura trajektorii lotu 
„Pioniera”. Został on Wy
strzelony w 1973 r. i minął 
już Jowisza. Informacje u- 
zyskane z jego pokładu 
mają pozwolić na właści
we przygotowanie się a- 
merykańskich naukowców 
do przelotu w pobliżu Sa 
turna, wystrzelonych w 
ubiegłym roku bliźnia
czych sond kosmicznych 
„Voyager-l” i 2, co narłąp 
w latach 1980 i 1981.

dział, iż odłożenie rozmów 
w Mena House wynika z 
szacunku dla świąt muzuł
mańskich i judajskich. Na
tomiast w kołach zbliżo
nych do delegacji amery
kańskiej twierdzi się. iż 
premier Begin przedstawi 
prezydentowi Carterowi no 
we propozycje łącznie z 
mapami. Propozycje te ma 
ją podobno wnieść nowe 
elementy do rozmów egip
sko - izraelskich.

(PAP)

Żyje tylko dwoje 
z piecioroczków 
z Wuerzburga
Z pięcioraczków, które w 

ub. niedzielę przyszły na 
świat w Wuerzburgu (RFN), 
żyje tylko dwoje. W komuni
kacie kliniki uniwersyteckiej 
zaznacza się jednak, że ist
nieje realna szansa na utrzy 
manie ich przy życiu. Jed
nocześnie podano, że matką 
pięcioraczków jest 30-letnia 
Greczynka, która rodziła po 
raz pierwszy. (PAP)

Wyrok na porywaczy
samolotu wietnamskiego

Sąd w Singapurze ska
zał w czwartek na kary 14 
lat więzienia czterech Wiet 
namczyków którzy w npź- 
dzierniku br. porwali -a 
molot wietnamskich lmń 
lotniczych i uprow.nl Uli g ■ 
do Singapuru.

Jak już podawaliśmy, po 
rywacze zabili dwóch człon 
ków załogi samolotu. R/ąd 
Singapuru, mimo żądania 
władz wietnamskich, odmó 
wił wydania porywaczy i 
postanowił, że ich pror-s 
odbędzie się w Singapur ę.

(PAP)

Znaleziono zwłoki
porwaneno przemysłowca
gwatemalskiego
Policja gwatemalska po

dała, że w środę w pobli
żu stolicy Gwatemali, zna
leziono zwłoki znanego b,-z 
nesmena Luisa Guticrreza. 
Został on niedawno porwą 
ny, a następnie zastrzelo
ny. Gutierrez, który zajmo
wał się sprzedażą motocyk
li i samochodów zagranicz 
nych, a ponadto był dorad 
cą rządu gwatemalskiego, 
był już porwany przed 11 
laty i wypuszczony po za
płaceniu okupu. (PAP)

Uprowadzenie
na Cyprze

Z Nikozji nadeszła w 
czwartek rano wiadomość 
o uprowadzeniu syna pre
zydenta Cypru. 21-letnieeo 
Achille Kiprianu. odb1 wa
lącego służbę ” ' 
Przvpuszc a s;ę e organi
zatorem por arna je t pr- 
wlcowe. ooo lemne u zrup 
wanie EOKA. W z Wiąz k 
z porwaniem zwołano r 
zwjezaine pmVdz« z?-
di. Będzie mu prze woda. - 
tył szef pa v " a.

4708545
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W Smolińce (dawnej Baszni) — doświadczalno-produkcyjnej kopalni siarki pro
wadzi się badania nad dostosowaniem technologii wydobycia siarki metodą podziem 
nego wytopu. Metoda ta z powodzeniem stosowana jest od lat w kopalniach w 
Grzybowie i Jeziorku, jednak w odmiennych warunkach geologicznych, niż iuba- 
czowskie. Pierwsze tony siarki już wydobyto. Nz. z pierwszego pola płynie jyż siar
ka na składowiska. CAF — Lokaj — Telefoto

Szkolnictwa Wyższego i 
Techniki, poświęcone przy
szłemu modelowi szkoły 
wyższej w Polsce. W uch
wałach VI i VII Zjazdu 
PZPR zostały postawione

Przyszły model szkoły wyższej
15 bm. odbyło się w War- łecznego rozwoju kraju, pański podkreślano, że u 

szawie II plenarne posiedzę Aby temu zadaniu sprostać poastaw prac nad modelem 
nie Rady Głównej Nauki, trzeba już dzisiaj myśleć o szkoły wyższej szczególnie

przyszłej wizji szkoły wyż- istotną rolę odgrywa ą pro- 
szej w naszym kraju. bierny wynikające z okreś-

Pudjęcie takiej pracy jak lonych potrzeb kadrowych 
stwierdził w swoim wystą- gospodarki. Równocześnie 
pieniu minister nauki, szybki rozwój nauki i tech- 
szkolnictwa wyższego i tecn niki powoduje potrzebę roz 

cale i zadania przed szkol- riki— prof. Sylwester Kalis- wijania studiów podyplomo 
nictwem wyższym. Naj waż- ki musi opierać się nie tyl- wych, gdyż wykształcenie i 
niejsze z nich to doskonale ko na przesłankach wynika wiedza zdobyte w trakcie 
nie procesów kształcenia jących z perspektywicznych studiów nie mogą wystar- 
wysoko kwalifikowanych uwarunkowań społeczno- czać na cały okres pracy 
kadr dla potrzeb gospodar- gospodarczego rozwoju kra zawodowej. 70 proc. kadry 
ki i kultury narodowej, wy ju, ale należy wykorzystać naukowej zatrudnionej jest 
chowanie i wykształcenie doświadczenia ponad 30 lat obecnie w uczelniach nasze 
nowych pokoleń polskiej so pracy szkół wyższych w o- go kraju. Trzeba stwarzać 
cjalfstycznej inteligencji o- kresie powojennym. Dążyć takie warunki i organizację 
raz wzrost udziału poten- do tego trzeba drogą cwo- pracy w szkołach wyższych 
cjału naukowo-badawczego lucyjną i eksperymentalną, aby te siły w pełni wyko 
szkolnictwa w pracach na W dyskusji, której prze- rzystywać nie tylko w pro 
rzecz gospodarczego i spo- wodniczył prof. Jan Szcze- cesie kształcenia, ale rów

nież w realizacji badań

Plenum WK SB w Elblągu
Wczoraj w Elblągu obra

dowało pod przewodnic
twem przewodniczącego Wo 
jewódzkiego Komitetu SD 
Bolesława Misztala ple
num WK SD. Referat na 
temat „Organizacja czasu 
w.oiuego i wypoczynku o- 
raz turystyki w procesie 
rozwoju człowieka” wygło 
sił Bolesław Siwiński — 
kierownik Wydziału Spole 
czno - Ekonomicznego WK 
SD- Następnie rozwinęła 
się dyskusja, która wraz z 
referatem stanowiła kan
wę uo uchwały plenum, 
wytyczającej program dzia 
łania stronnictwa w woje
wództwie w zakre- ic roz
woju usług turystyczno-wy 
poczynkowych. Z ramienia

prezydium CK SD w ob
radach uczestniczył Mic- 
cz>sław Bareja. (am)

naukowych.

W posiedzeniu uczestni
czył kierownik Wydziału 
Nauki i Oświaty KC PZPR 
— prof. Jarema Maciszew 
ski.

Narada elbląskiego 
aktywu rolniczego

Wczoraj w Malborku od
była się narada sekretarzy 
rolnych gminnych i miej
sko - gminnych instancji 
PZPR oraz dyrektorów i 
przedstawicieli aktywu 
partyjnego instytucji rol
nych i zakładów rolno- 
-spożywczych z całego woj. 
elbląskiego. Obradom prze

„Polfa” już w 1978 roku!
Jak się dowiadujemy. Starogardzkie Zakłady Far 

maceutyczne „Polfa” dnia 8 bm. wykonalv zadania 
planu rocznego, osiągając wielkość sprzedaży pro
dukcji wartości 2 220,5 min zł. Do końca br. „Pol
fa” da produkcję dodatkową wartości 135 min zł.

Do tak pomyślnych wyników produkcyjnych przy 
czynih się liczne zobowiązania załogi, szczególnie 
Salafcta Czynu Październikowego. Godne podkreś
lenia jest to, że wvniki te osiągnięto przy jedno
czesnym obniżeniu zatrudnienia o 2 procent.

wodniczył sekretarz KW 
PZPR Andrzej Małek

Przypomniano główne 
kierunki rozwoju rolnic 
twa w regionie elbląskim 
koncentrując się na naj 
bardziej istotnych próbie 
mach, które należy rozwią 
zać w przyszłym roku. W 
zagajeniu jak i w dysku 
sji najczęściej poruszano 
sprawy związane z pełnym 
zagospodarowaniem grun 
tów PFZ, doskonaleniem 
struktury zasiewów i in 
tensyfikacją produkcji pasz 
na użytkach zielonych.

Przedyskutowano rów 
nież zagadnienia wiążące 
się z rozwijaniem form 
gospodarki socjahstycz 
nej, w tym przede wszyst 
kim tworzeniem spółdziel 
ni produkcyjnych i indy 
widualnych gospodarstw 
specjalistycznych. (ep)

Przed II Krajową Konferencją PZPR

Wzmożony rytm
życia politycznego

Zbliżająca się II Krejowa wie wielka manifestacja mlo 
Konferencja PZPR I pierwszy dzieży woj. warszawskiego.
etap kampanii sprawoz 
dawczo-wyborczej, która roz
poczęła się we wrześniu 
w grupach f poprzez wszyst 
kie ognVa — podstawowe, zc 
Kładowe i środowiskowe — ob 
jęła swym zasięgiem już wszy
stkie organizacje do mie skich 

dzielnicowych w dużych m:c 
stach włącznie — rzutuje na 
jeszcze bardziej wzmożon 
rytm życia politycznego w cc 
lej Polsce. Te ważne wyda 
rżenia w działalności wew 
nqtrzpartyjnej stwarzają piat 
formę wnikliwej dyskusji nad 
problemami społeczno-gospo
darczymi, stanem reai.zacji 
programu wyt/czonego przez

Na spotkanie z wielotysię
cznym aktywem Socjalistycz
nych Związków Młodzieży Pol 
skiej przybyli: członek B.uro 
Politycznego, sekretarz KC 
PZPR — Edword Babiuch, se
kretarz KC, I sekretarz Ko
mitetu Warszawskiego PZPR 
- Alojzy Karkoszku, członko
wie Egzekutywy KW PZPR, we 
;erani ruchu robotniczego i 
kombatanci, ludz e walką i 
tracą zosłjżenj dla ojczyzny.

Młodzi warszawiacy stają 
u progu nowego roku z du
żym dorobkiem. Ich siine, ro
zumowe i emocjonalne związ 
kj z partią znajdują dobtny 
wyraz w pracy, nauce, pas-

VII Zjazd partii oraz uchwał jach poznawczych i społecz-
plenów KC, a także nad am
bitnymi, ale niełatwymi zada
niami w 1978 r,

W okresie poprzedzającym 
krajowe forum partyjne uro
czyście przyjmowani są w 
szeregi PZPR novl członkowie 

kandydaci
Jedność młodego 

pokolenia z partią

mkowskich, szeroko pojmowa 
nych obowiązkach wobec 
kraju.

Nie wybieramy zadań naj
łatwiejszych, chcemy zyskać 
szacunek za czyn i koniaetne 
działanie — powiedział na 
spotkaniu przedstawiciel fa
bryki im. Świerczewskiego 
Andrzej Gobiec. Podobny ton 
miały wypowiedzi przedstewi-

15 bm. odbyła się w Sali cieli innych środowisk młodzie 
Kongresowej PKiN w Warsza żowych.

Nagrody naukowe Wydziału 
Nauk Biologicznych PAN
15 bm. odbyła się w powstawania 

Warszawie uroczystość wrę netycznych.
mutacji ge-

czenia nagród naukowych 
Wydziału Nauk Biologicz
nych PAN,, Nagrodę indy
widualną w dziedzinie neu- 
robiologii otrzymała pi of. 
Liliana Lubirńska z Insty
tutu Biologii Doświadczal
nej PAN, za badania wcze
snych etapów regeneracji 
nerwów obwodowych u 
ssaków.

Zespól z Instytutu Bio
logii Medycznej Akademii 
Mcdycinej w Gdańsku o- 
trzymał nagrodę w dzie
dzinie biochemii — za ba
dania enzymów wywiera
jących wpływ na funkcje 
podstaw ow e mięśni szHle- 
letov. ych człowieka. Zes
pół z Zakładu Zoologii Sy
stematycznej i Doświad-

Nagrcdy zbiorowe otrzy- czalnej PAN otrzymał na
grodę za badania z dzie
dziny protozoologii nad 
strukturą genetyczną o- 
rzęskow. (PAP)

mały dwa zespoły nau
kowców z Instytutu Bio
chemii i Biofizyki PAN. 
Wyróżniono tu: w dziedzi 
nie biof’zyki — baoania 
kwasów nukleinowych me
todami fizykochemicznymi, 
co ma duże znaczenie przy 
przekazywaniu informacji 
genetycznych. Drugi zespół 
został wyróżniony w dzie
dzinie genetyki molekular
nej — za badania na przy
kładzie drożdży zjawisk

Spłonął zabytkowy 
kościółek

W Chwolbo zycach, gmina 
Sw nice Warek e (woj. ko
nińskie), wybuchł pożar w 
XVII-wiecznym kośc:ółku. W 
akcji gaszenia pożaru wzięło 
udział 9 jednostek straży po
żarnej. Mimo szybkiej i o- 
fiarnej a>kcji strażaków, me 
opanowano po/aru i drew
niany zabytek spłonął do
szczętnie.

Przyczyny pożaru bada spe 
cjam.e powołano komisie 

(PAP)

Meldunek złożony w Sałi 
Kongresowej głosj m. in.:

Przed II Krajową Konferen
cją PZPR młodzież Warszawy 
wnosi własną ceyiełkę do rea 
lizacji programu społeczno- 
gospodarczego rozwoju kraiu, 
zobowiązując się przepraco
wać w czynach produkcyjnych 
i społecznych 275 tys. go
dzin. Uczynimy wszystko — 
powiedział robotnik z PZO 
Piotr Haczyński — aby swą 
pracą i . aangażowamem za
służyć na miano młodej zmia 
ny budowniczych Polski so
cjalistycznej.

W takiej atmosferze - pra
cy i aktvwnocci — dorastoją 
nowe pokolenia członkaw war 
szawskiej orgcnizacji PZPK 

Przekazując młodzieży gra
tulacje i witając ją jako 
współtowarzyszy pracy i dzia 
lania - Edward Bcbiuch pod 
kreślił, że wstąpienie do PZPR 
jest aktem świadomej wo! 
uczestmczenia w budowie so
cjalistycznej ojczyzny, jest ak 
tem przyjęcia bojowych tra
dycji naszej partii i jej fun
damentalnego programu bu 
downictwa rozw’n’ętego sdo 

, łeczeństwa socjalistycznego 
Jest to — powiedział — decy 
zją zobowiązująca do tego 
aby dawać z siebie więcej 
niż inni, pracować mądrzej 
lepiej. Od nas wszystkich, ale 
od młodego pokolenia prze 
de wszystk:m — zależy jaki 
będzie reolny kształt socjałiz 
mu: tego ustroju, który od 
wieków był marzeniem lu 
dzkości. E. Babiuch życzył mło 
dym warszawiakom, aby ich 
postawa i działanie bcgaały 
kraj ń stawały się czynnikiem 
rosnącej rangi Warszawy w 
Polsce i w świecie.

W spotkaniu uczestmczyl 
kierownicy orgcnizacji młodz, 
żowych: Krzysztof Trębaczkie 
wicz, Stanisław Gabrielski 

I Jerzy Wojciechowski.

Zakończenie misji C. Vance’a
Sekretarz stanu USA, 

Cyrus Vance, zakończył 
wielodniową podróż po 
krajach Bliskiego Wscho
du i w czwartek rano o- 
puścił stolicę Arabii Sau
dyjskiej, Rijad, która by
ła ostatm'm etapem tej po
dróży. Wspólnego komuni
katu po rozmowach w A- 
rabii Saudyjskiej nie opu
blikowano. Odbyła się na
tomiast konferencja praso
wa szefa amerykańskiego 
departamentu stanu, a sau 
dyjskie ministerstwo spraw 
zagranicznych ogłosiło od
rębny komunikat. Z oświad 
czenia złożonego przez C 
Vance’a i komunikatu wy
nika, że Stanom Zjedno
czonym nie udało się na
kłonić Arabii Saudyjskiej 
do udziału w konferencji 
kairskiej, zaproponowanej

tlOI;V
XXV plebiscyt ,f " Bałtyckiego“

Zacięta rywalizacja
Każdego dnia otrzymujemy 

od naszych czytelników kilka
dziesiąt wypełnionych kupo
nów. Nasa jubileuszowy ple
biscyt cieszy się sporym po
wodzeniem. Szeroka reprezen
tacja sportówców wojewódz
twa gdańskiego, którzy osią
gnęli w tym roku niezłe wy
niki na arenie krajowej, a 
takie międzynarodowej spra
wia, że toczy się zacięta ry
walizacja o każde miejsce na

Otrzymujemy również apero 
listów. Niektórzy czytelnicy 
pytają — ile kuponów może 
nadesłać każdy głosujący? 
Wyjaśniamy, że nie ma żad
nych ograniczeń. Każdy mo
że nadesłać do nas nieogra
niczoną ilość kuponów', bo
wiem wszystkie wezmą udział 
w losowaniu nagród. Chce
my przypomnieć, że głosuje
my tylko i wyłącznie na dzie
sięciu najlepszych sporiow -

liście dziesięciu najlepszych, ców województwa gdańr k e
Już w tej chwili możemy 
zdradzić, że utworzyła się ści
sła czołówka, ale w „dolnych 
rejonach tabeli” panuje o- 
giomny tłok. Tak więc każ
dy kupon naszych czytelni
ków może wprowadzić zmiany 
na liście najlepszych.

Mistrzostwa
crężarowców

Rozegrane vv tych dniach 
mistrzostwa Gdyni w podno
szeniu ciężarów cieszyły się 
sporym zainteresowaniem. Na 
pomoście stanęło 57 zawodni
ków gdyńskiej Floty W po- 
S! "zegolnych wagach tytuły 
mistrzowskie uzyskali: musza
— Klejna — 150 kg; kogucia
— Kwaśniewski — 207.5 kg;
piórkowa — Ptaszyński — 212,5 
kg; lekka — Barszczewski —
292.5 kg; półciężka — Cygan —
295.5 kg; półciężka — Gugała_
297.5 kg; iekkociężka — Ml- 
Ciialski — 280 kg; ciężka — 
Wajerski — 250 kg.

(tem.)

go. Zdarzają się bowiem rów
nież kupony na plebiscyt na 
najlepszych piłkarzy kraju, or
ganizowany przez redakcję ka
towickiego „Sportu” Wpłynę
ły też kupony na najlepszych 
sportowców Ludowego Woj
ska Polskiego, a więc plebi
scyt organizowany przez re
dakcję „Żołnierza Wolności”.

Bu zakończenia głosowania 
pozostało już tylko dwanaście 
dni. Czasu więc niewiele, po
ra się więc zdecydować, wy
pełnić kupony i wysłać óo 
naszej redakcji. Okres przed
świąteczny nie sprzyja namy
słowi, ale warto poświęcić 
chwilę czasu i wziąć udział 
w naszym jubileuszowym ple
biscycie.

Czekamy więc na dalsze ku- 
ponv!

(J. TFM )

Leszek Kucharski 
w roli głównej

Polska-Belgia 6:1
(Inf. własna). Jak poinfor

mowali nas gdańscy działacze 
-enisa stołowego, znakomicie 
spisali się pingpongisci A/S 
W SYVF — Leszek ] kucharski i 
Andrzej Grubba — w między
państwowym meczu I ligi eu- 

W tych dniach na drogach r°P«jskiej. w którym repre- 
województwa gdańskiego i zeH*aU|C rolski wygrała wy- 
siupskiego odbył się rajd sir- so,? z ,e1®1^ . •
mochodowy będący IV eliml- Aktualny mistrz Europy Ju- 
m'nacją do Rajdowych Samo- mOiOV' — I eszek Kucharski 
chodowych Mistrzostw Okręgu s2c**&uinie w pojedynku z 
Gdańskiego. W imprezie wzdęli sześciokrotnym r strzem Bel* 
uriział pizedstawiciele Automo 511 Norbertem van de Wal- 
bilklubu Warmińsko - Mazur- mm.zaprezentował świetne te- 
skiego, Warszawskiego i Mor- cxnie zabrania,
skiego, łącznie 20 załóg. Ukoń ^ rez,JlJaty. Kucharski

Pływacka liga 
międzyuczelniana

Na basenie Politechniki Gdaft 
•Mej rozegrano I raut Mgi 
dzyuczelnlanej w pływaniu, W 
zawodach wzięły uduiał ekipy: 
Akademii Medycznej, Uniwer
sytetu Gdańskiego. Wyżnej 
Szkoły Morskiej, Wyższej Siko 
ły Wychowania Fizycznego I 
Politechniki Gdańskiej.

Tak Jak przewidywano w 
przedmeczowych rozważaniach 
zdecydowrne zwycięstwo od
niósł zespół Politechniki Gdań 
skiej, który wywalczył 105 pkt., 
druga była drużyna Uniwer
sytetu Gdańskiego — 83 pk' 
a kolejne mie isca zajęły: IU 
— WSWF — 69 pkt., IV — 
AMG — 58,5. V — W5M — 44,5 
pkt.

Na poszczególnych dystansach 
pływacy AZ3 PG zajęli nastę
pujące miejsca: 100 m stylem 
dowolnym — PaWbł Markie- 
w„z — 1:00,3 (II), 100 m sty
lem klasycznym - J >rzy Fa- 
biańczyk — i:17.2 (I), Tomas* 
Kurpisz — 1 T8.2 (II), luO m
stylem grzbietowym - Paweł 
Cichosz — 1:14,2 (II), 100 m
stylem motylkowym — Jaro
sław Bendy eh — 1:15,2 (III), 
100 m stylem zmiennym — Pa
weł Markiewicz — 1:06,8 (I/II). 
4X50 m — sztafeta politechniki 
Gdańskiej — 2:06,5 (I).

Najlepszy rezultat podczas 
zawodów uzyskał Artur Wójt 
z Uniwersytetu Gdańskiego na 
dystansie 100 m stylem do
wolnym — 0:55,3.

W konkurencji kobiet klasy
fikacja przedstawia się nastę
pująco; I — WSWF — 94 pkt. 
II — PG — 58 pkt. III — «
pkt., IV — UG — 31 pkt.

Do końca rozgrywek pozosta 
ły jeszcze trzy rzuty. Walka o 
prymat wśród akademickich 
respołow Wybrzeża zapc włada 
się ciekawie.

(TFM.)

Przed mistrzostwami 
samochodowymi

czyło ją 13 samochodów 
klasie do 600 ccm. I miejsce 
zdobył Tomasz Krzymowski i 
F;otr Gaiewski, II mieisce — 
Marek Gąsecki Andrzej Do
brzyński — obydwie załogi z 
Automobilklubu Morskiego, a 
III — Marek Recki i Jan Po-

yr — Driessens 21:f 21:12; Grub
ba — van de Walie 21:10, 21:16; 
Kucharski — van de Walie 
21:13, 21:15; Grubba — Dries- 
sens 21:11. 21:13; Sikora —
Germiat 19:21, 16:21; Czochań- 
ski i Dryszel — Driessens i 
van Je Walie 21.8. 21:14; SI

Siatkarska klasa 

między wo je wódzk a
Siatkarze ligi międzywoje

wódzkiej rozpoczęli drugą run 
dę rozgrywek mistrzowskich. 
Oto wyniki: Stoczniowiec II
Gdańsk — Chemik Gdańsk 3:0. 
2:3 AZS — PG Gdańsk — Start 
Gdynia 3:0. 3:0. AZS SłuDsk — 
Za’oka Braniewo 3:0. 3:2. Po
goń Lębork — Orzeł Elbląg 
3:2. 3:2.

znański z Automobilklubu H015* 1 Cz°elhartski — Germiat
i van de Maile 21:19. 20:22, 
21:18. J. TEM

1. AZS PG Gdańsk
2. Stoczniowiec II
3. Pogoń Lębork
4. Start Gdynia
5 Chemik Gdansk
5. AZS Słupsk 
7. Orzeł Elblr.g

14:4 44:16
14:4 47:21
13:5 42:34
11:7 39:31

8:10 31:40 
7:11 32:44 
5:13 34 MO

przez Egipt i lansowanej 
przez ten kraj kor.cepcj 
uregulowania problemu 
bliskowschodniego.

C. Vance p-zeprowadził 
rozmowy w Egipcie, Izrae 
lu, Jordanii, Libanie, Syri’ 
i Arabń Saudyjskiej. Na 
konferencji prasowej w 
Rijadzie zakomunikował, 
że wszystkie państwa Bli
skiego Wschodu zabiegają 
o trwały i sprawiedliwy 
pokój, ale dobierają różne 
środki prowadzące do tę
go celu. Ustosunkował się 
on negatywnie do izrael
skiej propozycji przenie
sienia ambasady USA z 
Tel-Awiwu do Jerozolimy. 
Nasze stanowisko w tej 
sprawie — podkreślił na 
konferencji prasowej — 
nie zmieniło się.

(PAP)

Warmińsko - Mazurskiego. W 
klasie powyżej 600 ccm — I 
miejsce zajął Andrzej Bagiński 
1 Eva Bagińska, II — Jaro
sław Frank owicz * Maciej No
wak. iii — Bogusław Dawidów 
i Witold Banasik — wszyscy 
z AM. (z)

Ekspresem
przez Wybrzeże
■ W świnoujskim porcie ry

backim zacumov ał trawler 
„MT16cznik” przywożąc ładunek 
rekinów — koleni ryb, dotych
czas nie znanych na naszym 
rynku i do tej pory nie odła
wianych na skalę, przemysło
wa przez polskie -tatki rybac
kie.

Trawlery „ffiócinik” i po
przednio „Garnęła” prowadzi
ły połowy rekinów — koleni 
zgodnie z międzynarodowymi 
porozumieniami w rejonie wy
spy' Królowej Charłotty na Pa
cyfiku używając do tego celu 
specjalnych sieci.

■ Przystąpiono do rozruchu 
urządzeń zakładów drobiar
skich w dzielnicy Szczecina — 
Dąbiu zbudowanych kosztem 
blisko miliarda złotych. Prze
widuje się, że jeszcze przed 
tegorocznymi świętami, doko
na się w nowych obiektach 
pierwszych ubojów kurcząt.

8. Zatoka Braniewo 0:18 10:54 
(kuź)

KIPOM KOVKURSU-PLEBISt YTU 
na najlepszych sportowców woj. gdańskiego w 1977 roku

1.

2.

19.

Wypełniony kupon naljży nadesłać pod ad rosem re
dakcji „Dziennika Bałtyckiego” 80-958 Gdańsk. Targ Drze
wny 3 7 w te.minie do dnia 28 grudnia 1977 roku (de- 

\ cyduje data stempla pocztowego).

S _____________ ___ ________________________________
\
<
< ---------------
s

(imię i nazwisko)

(adres) t

Dnia 13.XII 1°77 r zmarł w wdeku 74 lat

CZESŁAW KUDŁA
bvjp długoletni kierownik biura Cechu Rzemiosł 
Różnych w Cdańsku. Odznarzony honoiową odzna
ka ,.Ża Zasługi dla Gdańska”, honorowymi odzna
kami rzemiosła ZIR i Izby Rzem. w Gdańsku.

w Zmarłym straciliśmy serdecznego Kolegę i 
działacza samorządu gosp. rzemiosła.

Pogrzeb odbędzie się o godz. 12 *>0 dnia 1* X1I.T7 r. 
z kaplicy na cmentarzu w Gd.-Oruni, ul. Brzegi.

Rodzinie Zmarłego serdeczne wyrazy współczu
cia składają

zarząd, koleżanki, koledzy oraz uiuro 
Cechu Rzem. Różnych w Gdańsku

K-9163

Wszystkim, którzy okazali współczucie, życzli
wo.,c i serce oraz wzięli udział w pogrzebie na
szej ukochanej maiki, babci 1 teściów ej

9. t P-

MARIANNY HUTTEK
krevnvm przyjaciołom i zmJomjra serdeczne po
dziękowanie skłaufc

RODZINA

S-165

Z głe.boklm żalem zawiadamiamy, że dnia 13.12. 
tP77 r., odeszła od nas na zawsze, przeżywszy 
7-s lata, moja najdroższa zona, najlepsza matka i 
babcia

ś. t p.

ZOFIA RABCZUK
Msza św. żałobna odprawiona zostanie dnia 

lfi.12.1977 r. o godz. 11 w kaplicy przy kościele 
^w. Stanisława Biskupa we Wrzeszczu, przy ul. 
Dzierżyńskiego.

Pogrzeb odbędzie się tego samego dnia o godz. 
13 na cmentarzu Srebrzysko. 

o czym zawiadamiają pogrążeni w smutku
mąż, córki, zięciowie, wnuki 1 rodaiua

G-12639

Z głębokim bólem zawiadamiamy, te dnia 13. 12. 
1977 r., zmaiła po długiej chorobie, nasza kochana 
matka, babcia i prababcia

ś. t p.
MICHALINA i CHOŁOWIECKICH 

KOSZARSKA
lat 7T

Msza św. żałobna odprawiona zostanie w dniu 
17 12. 1977 r. o godz. 8.30 w kościele Sw. Stanisła
wa Biskupa we Wrzeszczu.

Pogrzeb odbędzie sie tego samego dnia o godz. 
1130 z kaplicy cmentarnej Srebrzjsko.

RODZINA
G-12617

Dnia 11 grudnia 1777 r. zmarł w Warszawie w 
wieku 76 lat

mgr ini WITOLD GINTYŁŁO
b kierownik Ośrodka Dorkonałi>nla Kadr 'Kierowr- 
uiczych COB i RTK w Warszawie i b. długoletni 
Zastępca Naczelnego Dyrektora Okręgu Kolei Pań- 
stwovych w Gdańsku, odznaczony Krzyżem kawa
lerskim Orderu Odrodzenia Polski i innymi od

znaczeniami pan itwowymi i resortowymi. 
Pogrzeb odbędzie sie w dniu 15 grudnia 1977 r. 

o godz. 14.00 na cmentarzu Gdańsk Srebrzysko, 
o czym zawiadamiają

Prezydium północne) DOKP. Komitet 
Zakładowy PZPR i Rada Zakładowa ILU.

K-9156

Dnia 15 12.1977 r zmarł drogi mąl, ojciec, teść 
1 dziadek

ś. t p.

MIECZYSŁAW G1ENCA
lat «8

Pogrzeb odbędzie się dnia 17.12.1977 r. o godz. 
12 30 na cmentarzu Centralnym Srebrzysko, 

o czym zawiadamiają pogrążeni w smutku
żona, córki, zięciowie i wnuczki

W dniu 13.XII.77 r. zmarł nariz pracownik

FRANCISZEK GORAJSKI
2onia Zmarłego wyrazy głę noki eto współcoucia 

składają
Farząd. RS, RZ, POP oraz 
pracownicy NZUM Sopot

K-916B

Dnia 13 grudnia 1977 r. zmarła

IRENA ARCZYŃSKA
b. długoletni pracownik Szpitala Kniejowego w 

Gdańsku.
Rodzinie Zmarłej wyrazy głębokiego współczucia 

składają
dyrekcja, POP. rada zakładowa 
Obwodu Lecznictwa Kolejowego 
w Gdańsku

K-9164

msmm CYKL1NOWANIE, lakie
rowanie. Telefon 41-21-74.

G 12368 P NAUKA
DOM jednorodzinny. w 
Gdyni — sprzedam. Oferty 
..23568”. U PT. 81-301 Gdy
nia 1.

DOM jednorodzinny (m5e- 
szkanie wolne) — -przedani. 
Starogard Gdańsk,. Ogro
dowa 6 P-1301

WYDZIERŻAWIĘ piekar- 
nię-cukiernię wraz z urzą- 
d7eniam‘ 1 mieszkaniem. 
Jozef Kortae Starogard. 
Bieruta 32/2. P-i298

POGOTOWIE telewizyjne. 
Telefon 41-96-89. g‘, 467

CYKLINO WANIĘ parkie- ASYSTENT przygotowuje 
tu. Telefon 41-07-42. do egzaminów wstępnych.

G 11482 Matematyka, fizyka. Tel«-
------------------------------------------ - fon 53-12-57. G 9677

PRZEPROWADZKI. Telc- ---------------------------------------------
fon 24-02-69. G 12318 MATEMATYKA — korepe-

Przymorze, Pucka 
(boczna Kołobrzes- 

G 11477

Zakład Socjalny i Rada Zakładowa 
Polskich Linii Oceanicznych 

w Gdyni

INFORMUJE
że zaproszania na

BALE SYLWESTROWE 1977/78

rozprowadzane będq od dn. 17.12.77 r. 
w Kole Rodzin Marynarzy, ul. 3 Maja 27 

w godz. od 9.00 do 13.0G,
K-9171

POLITECHNIKA GDAŃSKA
te Gdańsku-Wrzeszczu, ul. Majakowskiego 11/12

ogłasza

I przetarg nieograniczony
na sprzedaż samochodu marki Fiat 125p, 
nr silnika 27703, rok produkcji 1971, 
75 proc. zużycia, cena wywoławcza — 

41 925 zł.

Przetarg odbędzie się w dniu 27. 12. 1977 r. 
o godz. fi w lokalu Działu Transportu PG. 
W przypadku niedojścia do skutku I przetargu 
drugi odbędzie się w dniu 27. 12. 1977 r. 
o godz. 10 z obniżeniem ceny wywoławczej 
o 30 proc.

Przed przystąpieniem do przetargu należy 
wpłacić w przeddzień przetargu waaium w 
wysokości 10 proc. ceny wywoławczej do kasy 
Kwestury PG w godz. 9—12.

P( jazd można oglądać w dniu 23. 12. 1977 r. 
od godz. 8 do 12 na terenie parkingu PG 
pod wyżej podanym adresem.

Zastrzega się prawo do unieważnienia prze
targu bez podania przyczyn.

K-91M

PRZEPROWADZKI. Tale- ą^B/? 
fon 41—75—C3. G 11015 klej).
INSTALACJA anten te' -wi 17 <GRUDNIA 1977 r. o go- 
zyjnych. Telefon 31-92-94. dżinie 14.30 rozpoczęcie za- 

G 12030 jęc na kursie kwi.ltfikac.yj- 
. rym na tytuł w zawodzie

29. 11. br., n rejonie ogrod ..gospodnik”. Obowiązuje 
ków nzlałkowych Gdańsk- przedpłata. Ponadto przyj- 
Jasień zaginął owczarek mujemy zapisy na kursy: 
niemiecki (v iiczur), śred- dziewiarski, kursy krawiec 
-lej wielkości, czarnv, pod kle roczne i 3-letnie, kwia 
jalany żółto-brąz. Wiado- ciarski, fryzjerski, SEP- 
mośc za wynagrodzeniem, owiki, budowlany, stolars- 
Telefon 41-42-87. G 12555 ki, palaczy c.o. Zapisy: Za 

kład Doskonalenia Zawodo 
wego w Gdańsku-Wrzesz
czu, Misze\v«.k;e'o 12, tele
fon K nP67

MMMMI
NADWOZIE Fiata 126p. no
we. lakierowane — sprze
dam. Irena Wolujewicz, 
Kącik, p-ta Nowy Staw.

P-130S

NAPRAWA chłodnic — kon
serwacja podwozi. Gdańsk, 
Malczewskiego 139.

G-12069

VOLKSWAGEN 1500 «limu
zyna), rok produkcji 1969 
— sprzedam Tel. 31-52-96.

G -12462

WSS ODDZIAŁ GDANSK 
ZAKŁAD GASTRONOMII W GDAŃSKU

zaprasza
w dniu 18. 12. 1977 r. w godz. 12—14 na

POKAZ WYR0PÓW ŚWIĄTECZNYCH
— garmażeryjnych - w zaldadach:

# bar „Starogdański” w Gdańsku przy ul Długiej
t bar „Piastowski” w Gd.-Oliwie przy ul. Piastowskiej
# rest. „Akwarium” w Gd.-Wrzeszczu przy ul. Grunwaldzkiej 
0 kaw. „Radunia” w Gdańsku przy Wałach Jagiellońskich
0 rest. „Wiking” w Gd.-Nowym Poicie przy pl. Wolności 
6 bar „Cristal” w Gdańsku-Wrzeszczu przy ul. Grunwaldzkiej
# rest. „Pirania” w Gd.-Wrzeszczu przy ul. Grunwaldzkiej

- cukierniczych - w zakładach:

0 bar „Cristal” w Gd.-Wrzeszczu przy ul. Grunwaldzkiej
# cuk. „Wiking” w Gd.-Nowym Porcie przy pl. Wolności 
C cuk. „Cyganeria” w Gd.-Brzeźnie przy ul. K. Marksa
% cuk. „Nad Motlawą” w Gdańsku przy ul. Dziana.

Cukiernia „Marysieńka” w Gdańsku przy ul. Szerokiej vrprasz na 
pokaz wyrobów cukierniczych dni?, 17.12 1977 r. w godz. 11—16.

K-9148

BONY PKO — kupię. Tek>- 
fon 22-13-8P G 12442

WTRYSKARKĘ hydraulicz 
ną, poziomą o pojemności 
cylindra powyżej 80 cm 
szesc., oraz młynek do su 
rowca — kupię. Oferty 
„12545”, Biuro Ogłoszeń, 
80—958 Gdańsk.

BONY TKO — kuplę. Te
lefon 51-05-72. G 11299

mnWi

KOMUNIKAT
Romorckle Zakłady Gazownictwa Oddział Si* et 

I Obsługi Odbiorców w Gdyni, ul. Żerrmskl“go 18 
tel. 20-44-73 lub 79. zawiadamiają P.T. Odbiorcóv' 
gazu w Gdyni, że w związku z koniecznością usunię
cia wykrytych nieszczelności na gazociągu w ul. Ró
ży Luksemburg oraz likwidacji sieci żeliwnej starego 
układu nattąpl spadek ciśnienia gazu z możliwością 
całkowitego zaniku w dniu 16 12. 1977 r. w godzinach 
22—6 dnia 17. 12. 1977 r. w dzielnicach Wzgórze No
wotki, Kamienna Góra, Śródmieście.

Uprzejmie prosimy Odbiorców gazu o zachowanie 
w tym czasie szczególnej ostrożności. W razie stwier
dzenia zaniku gazu należy szczelnie zamknąć v .zy* 
kie kurki przy urządzeniach gazowych. K-9154

PIANINO sprzedam. 
31-28-11, wewn 78.

Tel,

SZCZĘŚLIWE małżeństwo 
poprzez Biuro „Junona”. 
Pi owadzi psycholog. Bu
sko-Zdrój, skrytka 92.

K-8804

KAWALER, lat 30. renci
sta, pozna pannę w celu 
matrymonialnym. Oferty — 
„23598”, U PT, 81-361, Gdy
nia 1.

UWAGA, WĘDKARZE!
ZARZĄD KOŁA PZW „PRZYMORZE” W OLIWIE 

. oraz GDAŃSKIE WYDAWNICTWO PRASOWF
ORGANIZUJĄ

ŚWIĄTECZNĄ GIEŁDĘ SPRZĘTU WĘDKARSKIEGO 1977
na której będzie można

# oglądać
# wymienić 

0 kupić
9 sprzedać

fachowe czasopisma, literaturę, sprzęt nowy i stary, 
znaczki i proporczyki.

Gmdda udbęu::ic się w dniu 18. 12. 1977 r. w Gdansku-Oliwie, ul. Ślą
ska nr 66/B (Doro Społeczny) od godz. 1U do 16, tel. 52-40-21.

Wstęp od osoby 10 zł. — Loteria fantowa. — Nagrody za najpiękniej
sze eksponaty!

Cały dochód z tej Imprezy, przeznaczony będzie na fundusz Centrum 
Zdrowia Dziecka.

K-91ŻS

^



284 (10343) 16 grudnia 1977 r. DZIENNIK BAŁTYCKI f

Po piętnastoletniej realizacji uchwały KERM

PRZ.ED kilkunastu la
ty Komitet Ekono
miczny Rady Miui- 

Jtrow PRL podjął uchwa
łę zatwierdzającą perspek
tywiczny plan gospodar
czego rozwoju Żuław aelty 
Wisły na lata 1961--1975. 
Był to akt o decydującym 
znaczeniu dla tego, jedy
nego w swoim rodzaju, re
gionu rolniczego w kraju.

Do 1960 r. gospodarka 
na Żuławach była bardzo 
chaotyczna. Raz po raz 
zmieniały się koncepcje ich 
zagospodarowania i ten
dencje produkcyjne. Re
gion ten traktowano na 
równi z innymi częścia
mi kraju, nie uwzględnia
jąc jego specyfiki w ukie
runkowaniu i sterowaniu 
czynnikami rozwoju gospo 
darki w tym i w przydzia 
łach środków produkcji. W 
rezultacie ten rejon o zna-

d: nwt wymagała spojrze
nia z perspektywy hisioryc*- 
ue1. Dawniej rolnictwo żuław 
slue oparte było o sezonowi 
impor' taniej siły roboczej. 
Koj był podstawową silą pi - 
ciągową, do której dostoso
wana b\ ła sieć dróg. Obszar 
2uław objęto w całości pol- 
rieranii wodno-nielioracy jnj - 
mi, których łącznic ze sta
cjami pomp było około ISO. 
Był to system rozdrobniony, 
bardzo kosztowny w eksploa
tacji i nie stwarzający warun 
ków dla zastosowania nowo
czesny eta agregatów pompo
wych i silników oparty eta o 
elektryczne zasilanie. Podob
nie przestarzały był przemysł 
mleczarski, a także infrastrnk 
tura społeczna, cały dotych
czasowa model gospodarstwa 
regionalrego. Poziom produk 
cji rolnej podlegał mebezpie z 
nym wahaniom

W 7 CHWAŁA KERM za- 
^ ] twierdzająca perspek 

tywiczny plan, ramo
wo zapewniała zarazem 
środki do jego realizacji, 
zobowiązując odpowiednie 
jednostki centralne do bez-

komitych glebach, nie do^ pośredniego wykonawstwa
zadań na Żuławach, bądź 
do podejmowania odpo
wiednich decyzji, Do celów 
organizacyjno - koordyna
cyjnych powołano w 'Gdań 
sku pełnomocnika ds. Żu
ław wraz z biurem za.ruó- 
niającym kilku specjali
stów.

Doświadczenia wykazały, 
że plan był trafny i uda
ny. Jego 15-lctnia realiza
cja to milowy krok w po
stępie społeczno-gospodar
czym na Żuławach. Stwier-

starczał więcej produktów 
rolnych niż inne obszary 
rolnicze ówczesnego woj. 
gdańskiego.

Kompleksowy plan bj 1 
prekursorski w treści i for 
mie. Powstał w wyniku 
żmudnej. wielokierunko
wej pracy zespołu specja
listów pod przewodnict
wem generalnego projek
tanta Zbigniewa Majchrza
ka, w ścisłej współpracy z 
naukowcami.

Atrakcyjne wzory elektrycznych kompletów oświetle
niowych i ponad milion sztuk żarówek na choinkę 
przygotowała Spółdzielnia Inwalidów „Millenium" w Ło 
dzi. Część wyrebow trafi do rak odbiorców zagrani
cznych w NRD, Jugosławii, Szwecji i Danii.

Na zdjęciu: pracownica „Millenium” — Małgorzata 
Derendarz prezentuje produkowane komp!ety choinko
we CAF — Zoraniecki

ńzić to można dziś z satys 
fakcją, choć nie obyło się 
bez trudności, okresowych 
zahamowań i drobnych od
stępstw od programu. M. 
in. uchwała KERM —zgod 
nie z 5-letnim systemem 
planowania ściśle określiła 
zadania operacyjne i środ
ki tylko na lata 1961—1966. 
Dalsze szczegółowe progra 
my operacyjne miały być 
ustalone co 5 lat, oczywiś
cie zgodnie z planem per
spektywicznym. Niestety, 
zasady tej nie dotrzymano 
m. in. dlatego, że zespół 
projektowy został wcześ
niej rozwiązany.

Na szczęście problemy 
Żuław — po trudnościach 
rozruchu zdobyły sobie

Teresa Chudek

większe zrozumienie i pe
wien priorj tet wśród wy
konawców. Wpływ miały 
rosnące doświadczenia i 
w drożenie się do realizacji 
zamierzeń jednostek woje
wódzkich i centralnych.

— W sumie, jak stwier
dza. podsumowując rea
lizację uchw7ały mgr inż. 
Michał Smoliński, obecnie 
asystent wicewojewody 
gdańskiego, okres do 1966 
r. charakteryzował się ści
słą realizacją bardzo trud
nych zwłaszcza na począt
ku zadań. W następnych 
etapach do 1975 r. również 
realizowa no zadania wy
tyczone uchwałą, zwłaszcza 
wynikające z konieczności 
kontynuacji rozpoczętego 
procesu intensywnego roz
woju gospodaiczego lub z 
pilnych bieżących potrzeb 
Jednak występowało wów
czas więcej trudności m. 
in. z uzyskaniem nakładów 
na niektóre inwestycje, a 
niekiedy zdarzały się obja
wy rozluźnienia dyscypliny 
realizacji, łączące się z o- 
gólnym, nie zawsze właś
ciwym słosunkiem do rol
nictwa pod koniec lat 60.

Równocześnie jednak za
częły owocować nakłady 
i działania z ponrzednich 
lat oraz częściowo poczy
nania bieżące. Spowodo
wało to sz.vbki wzrost efek 
Jić.w ekonomiezro-pr^duk- 
cyjnych. W rezultacie w 
13- letnim okresie oddziały
wania uchwały KERM 
znacznie przekroczono po
ziom produkcji osiąganej 
na Żuławach przed ich za
topieniem. Pokaźnie rozwi
nął się proces przebudo
wy technicznej i społecz
nej. Stworzono mocne pod
stawy do dalszego dyna
micznego rozwoju gospo
darki regionu po 1975 r.

Przedświąteczne zakupy
wi sklepach trwa przed

świąteczny’ alert. Te
goroczne przygoto

wania handlu — rozpoczę
te zresztą dużo wcześniej 
— skupiały się na zgroma
dzeniu odpowiednich ilości 
towarów i możliwie najlep 
szej organizacji sprzedaży. 
Większość dostaw będzie 
odbywała się nocą, aoy nie 
zakłócać w dzień rytmu 
pracy, zatrudnieni będą 
dodatkowi sprzedawcy 
Przewiduje się zorganizo- 
V anie spec jalnych stoisk 
('tęsto przed sklepem 
sprzedających r^by, piecyy 
wo, warzywa i owoce, in
stalację dodatkowych kas 
:tp. zabiegi ■ul:S*’.‘:ając:c co 
ułatwienia zakupów. Jeśli 
idzie o zaopatrzenie, to 
przede wszvstk'.Ti w sprze 
dąży będzie nieco więcej 
mięsa i przetworów niż o 
tej porze w roku ubieg
łym. Większa będzie także 
podaż drobiu. W magazy
nach pod dosłatkiem jest 
tłuszczów zwierzęcych i 
roślinnych.

Dostawy ryb przewidzia 
ne są,na poziomie roku u- 
biegłego. Karpie sprzeda
wać się będzie w tygodniu, 
s szczególnie w ostatnich 
dniach przedświątecznych. 
„Społemowska” garmażeri i 
zapowiada dostawy wielu 
przetworów rybnych jkarn 
faszerowany, galaretka z 
ib itp,). które sprzeda 
ware będą w sklepcuh, a 
także w zakładach pracy. 
do K'orych „Społem” zi- 
m'?rza rówui-t. dostarcz»? 
0'a*ta i pieczywo.

Nie powinno być kłjpo 
tu z nabyciem mąki, cu
kru, koncentratów, przy
praw do ciast itp.

W pewnym stopniu zao
patrzeń ie zależeć będzie od 
inwencji handlowych gos
podarzy terenu. Poszczegól 
ne oddziały WSS mają 
bowiem uprawnienia do 
prowadzenia skupu wielu 
artykułów rolnych i spo
żywczych dla własnych po 
trzeb. Tam, gdzre uprawnie 
nia te zostały w pełni wyko 
rzystane, może być lepsze 
niż „średnie krajowe” za

opatrzenie, np. w mak, 
m:6d, ryby, dziczyznę itp.

W okresie przedświą
tecznym chętnie uzupeł
niamy nasze gospodarstwa 
domowe w drobne wyroby 
użytkowe jak szklanki czy 
kieliszki, niektóre rodzaje 
garnków, brytfanny do 
pieczenia ciast itp. Sklepy 
„Społem” będą miały w 
drugiej połowie bm. więcej 
towarów niż zazwyczaj. 
Dostawy krajowe uzupełni 
import. Ze Związku Ra
dzieckiego otrzymamy o- 
koło miliona szklanek, 400 
tys. szklanek i kieliszków 
dostarczy nam także Rumu 
nia.

W związku z niedostat
kiem kosmetyków krajo
wych — tradycyjnych upo 
minków choinkowych — 
zwiększony będzie import 
tych wyrobów z Francji, 
Austrii, Szwajcarii, Jugo
sławii. Będą to przede 
wszystkim pudry w ka
mieniu, perfumy, dezodo
ranty, emalie do paznokci,

lakiery i ś-odki do pielęg
nacji włosów. Z Czecho
słowacji otrzymamy w tym 
czasie ok. 50 t>s. m kw 
wykładzin podłogowych i 
tyle samo tkaniny obruso
wej. Z ZSRR będą ma
szynki do mięsa, z Węgier 
autosyfony, z Wietnamu 
zaś tacki, koszyczki, maty 
i chodniki. „Społem” za
mierza oprócz sprzedaży 
..luzem” przygotowywać 
także zestawy upominko
we, które między innymi 
sprzedawane będą na licz
nych kiermaszach. Dorocz
nym zwyczajem spółdziel
czość spożywców będzie or 
ganlzowała kiermaszową 
sprzedaż ciast w ostatnich 
dniach przedświątecznych 
i prz: goi owanie wielu go
lowych tradycyjnych po
traw na zamówienie.

E!żbueła Dąbek

Realizacja uchwa
ły przyniosła Żuła
wom m. in. tak waż

kie inwestycje jak Cen
tralny Wodociąg Żuławski, 
most na Wiśle w Kież
marku, dwa nowoczesne za 
kłady mleczarskie w No
wym Dworze 1 Malborku, 
odbudowę zniszczonego w 
wyniku wojny i zatopienia 
przez okupantów Nowego 
Dworu oraz rozbudowę No 
weęo Stawu, szeroki roz
wój budownictwa w PGR, 
wzniesienie 9 suszarni zie
lonek itp.

Jako najpilniejsze zada
nie potraktowano rozwią
zanie elementarnych pro
blemów poprawy warun
ków bytowych. Zbudowa
no 8 tys. izb na wsi, głów
nie w PGR. a także 1800 
izb w Nowym Dworze Gd. 
Miasto zyskało oczyszczal
nię ścieków, stację pogoto 
wia ratunkowego i inne in 
westycje. Na całych Żu
ławach rozbudowano sieć 
szkół podstawowych i częś 
ciowo rolniczych oraz o- 
oiekty socjalne w PGR.

Decydujący wpływ na 
warunki bytowe ludności 
ma CWŻ, największy wo
dociąg wiejski w Europie, 
obejmujący Żuławy Wiel
kie i Żuławy Elbląskie. 
Zaopatruje w wodę pitną 
3 miasta, 85 PGR i 84 
wsie. Inwestycja ta przy
czyniała się nie tylko do 
stabilizacji zaludnienia ale 
też do rozwoju hodowli by 
dła i nowoczesnego prze
twórstwa rolno -spożywcze
go. Poza zasięgiem CWŻ 
“budowano 33 wodociągi 
osiedlowe. Nadal je dnak 20 
proc. Żuław nie ma właś
ciwych urządzeń do pobo
ru wody pitnej.

OSOBNY rozdział sta
nowi rekonstrukcja i 
modernizacja syste

mów wodno-melioracyj
nych. Realizacja zadań w 
tej dziedzinie przebiegała 
zgodnie z założeniami. 
c' or z opóźnieniem. Umoc 
mo1 o m. in. 80 km wałów 
przeciwpowodziowych, odno 
wior.o i częściowo zmoder
nizowano szczegółowe urzą 
dzenia melioracyjne na 88 
tysiącach ha. Ponadto 
przeprowadzono drenowa
nie na 7900 ha oraz zagos
podarowano pcmelioracy j- 
nie 26 tys. ha. Komasacją 
objęto 5 polderów i rozpo
częto ją na 3 kolejnych. 
Jednak inwestycje melio- 
racvjne zaspokoiły tylko 
podstawowe potrzeby bie
żące. Kontynuacji wymaga 
proces rekonstrukcii urzą
dzeń wodno-melioracyj- 
nyTch celem przystosowania 
ich do wymogów nowoczes 
nej produkcji rolnej.

Znacznie przekroczono 
realizację planów budowy 
tzw. dróg państwowych, w 
82 proc. wykonano zamie
rzenia dotyczące dróg lo
kalnych. Natomiast zaled
wie w zarodku jest budo
wa dróg rolniczych.

Istotne zmiany zaszły w 
państwowym sektorze gos
podarki rolnej. Jej obszar 
zwiększył się w ciągu 15 
lat o 17 tys. ha i obecnie 
zajmuje ona ponad 50 
procent użytków rolnych 
na Żuławach. Przybyło po
mieszczeń gospodarskich, w 
tym 32 870 stanowisk dla 
bydła. Wzrost wydajności 
zbóż w 1975 r. w porówna 
niu z 1960 r. wyrażał się 
wskaźnikiem 218 proc., w 
tym pszenicy 223 proc., bu 
raków cukrowych 146 
proc., rzepaku 157 proc. W 
tym samym czasie wzrost 
obsady bydła na 100 ha 
wyniósł 198 proc 

W gospodarce całkowitej 
średnie plony roślin w la
tach 1971—75 w porówna
niu z 1960 r. wzrosły: zboz 
o 10,7 q z ha, buraków cu 
krowych o 115 q z ha, rze
paku o 7.4 q z ha i siana 
o 13 q z ha Obsada zwie
rząt na 100 ha zwiększyła 
się: bydła o 34 szt. w tym 
krów o 6 szt. 1 trzody

Prawo na co dzień

WSRÖD stosowanych najczęściej w ży
ciu przepisów prawnych znajdują sie 
normy zawarte w Kodeksie Piacy, 
który wszedł w życie z dniem 1 stycznia 

1975 r. Prawo pracy stosowane jest w bli
sko 70 tysiqcach zakładów pracy, a doty
czy ok. 12 min ludzi, czyli trzeciej części na
szego społeczeństwa. Każdego roku zakła
dy zawierajq przeszło 2 5 min umów o pra
cę i niewiele mniej rozw.qzujq: zatrudniają 
3 min pracowniKÓw chronionych oraz milio
ny razy w roku udzielajq urlopów. Z żadnym 
prawem nie stykamy się tak często i tak 
powszechnie, jak i zawartym w Kodeksie 
Piacy, który od niemal trzech lat reguluje 
sprawy naszego życia pracowniczego. Zoba
czmy jak w praktyce funkcionu*o ten naj
młodszy z naszych kodeksów?

Temat ten był przedmiotem Pcznych ba
dań i kontroli przeprowadzonych przez ad
ministrację państwową i związki zawodowe, 
placówki naukowe i instytucje wymiaru spra 
wieóliwości. A oto generalny wn osek z 
tych analiz: wraz z coraz głępszym „przyj
mowaniem" się kodeksu w praktyce, nastę
puje wyraźne umacnianie praworządności 
w zakładach. Dotyczy to zwłaszcza dużych 
zakładów w skupiskach wielkoprzemysłowych. 

Taki obraz ogólny jest jednak wypadkową

T

chlewnej o 25 *zt. Są to 
wyniki zbliżone do plano
wanych z wyjątkiem po
głowia krów.

' AK w dużym skró
cie przedstawia się 
b.'lans żuławskich do 

konań w wyniku podjęcia 
i realizacji uchwały 
KERM. Wyniki te i do
świadczenia z togo okresu 
świadczą, jak ważkie zna
czenie miało dla Żuław7 o- 
pracowanie trafnego pro- 
jf ktu generalnego i — mi
mo pewnych odchyleń — 
konsekwencja działania 
Zrobiono wiele, ale by te
go nie zaprzepaścić, nie 
można zatrzymać się w 
pół drogi. Przed Żuława
mi bowiem stoją dalsze, 
bardzo złożone problemy
do rozwiązania.

A więc co dalej?
' październiku br. od
było się w Starym 
Polu sympozjum, na 

którym omawiano problem 
wielkoprzestrzennego pla - 
nowania i koordynacji roz
woju gospodarki żywnoś
ciowej w świetle 15-letniej 
realizacji planu regional
nego Żuław. W Urzędzie 
Wojewódzkim w Elblągu 
opracowano ostatnio ra
mowy program rozwoju 
gospodarki żywnościowej i 
modernizacji Żuław. Podję 
to również inne starania. 
Są to jednak dopiero wstęp 
ne przygotowania do odpo 
wiedzi na zasadnicze pyta
nie w sprawie dalszego 
rozwoju Żuław.

W

Nagrody 
dla młodych 
naukowców
Zarząd Gdańskiego Towa 

rzysiwa Naukowego trady
cyjnie przyznał doroczne 
nagrody za wybitne prace 
badaweze młodym naukow 
com. W dziedzinie nauk spo 
łecznych i humanistycz
nych nagrodę otrzymał dr 
Andrzej Romanowski za 
pracę pt. „Prasa polska w 
V, olnym Mieście Gdańsku 
w latach 1920—1939”; w 
dziedzinie nauk biologicz
nych i medycznych dr med. 
Barbara Ratajczak („Wystę 
powanic i kliniczne znaczę 
me antygenu HB w suro
wicy krwi u dzieci”); w 
dziedzinie nauk ścisłych dr 
Ignacy Gryczyński (, Wyzna 
czanie elektrycznych mo
mentów dipolowych w naj 
niższym singlctowym i try 
płciowym stanie wzbudzo
nym przy pomocy sol wato 
chromii”); z nauk technicz 
nych dr inż. Tadeusz Sto
larski („Badania zjawisk fi 
zyczno-chcmieznych w stre 
fie tarcia łożyrska smarowa 
nego mieszaniną smaru 
ŁT-4 i policzterofluoroety- 
lcnu”) i vv dziedzinie nauk 
o Ziemi nagrodę przyzna
no dr. Andrzejowi Sad rus
kiemu za pracę pt. „Stu
dium zasobów kredowego 
piętra wodonośnego w re
jonie Gdańska w świetle 
metod paleohydroaeologi- 
cznych”. (rymar)

♦
Pomimo

zimy
przeładunki 
w portach 
trwojq.

Fot. W. Nieżywlńskl

♦
Wędzarnie ryb i Ich problemy

Możliwości S3 - trzeba je wykorzystać
Na terem* kraju usługową działalno ió węćzarniczą pro

wadzi 7* zakładów rzemieślniczych. W woj. gdańskim pra

cuje 34 wędzarni I zakład produkcji marynat; wiele wę

dzarni znajauje zię teł w województwach koszalińskim 

i słupskim. W ubiegłym roku wędzarnie przetworzyły 

27,5 tys. ton ryb świeżych i mrożonych, w tym 8,5 tys.

ton szprotów. Zęby obraz dopełnić dodajmy, że tylko woj. 

gdańskie przerobiło 14.C t>». ton surowca, w tym 4,2 tys. t 

szprota, a w ciągu 18 miesięcy br. 4 tyt. t szprota.

BY ocenić sytuację 
rzemiosła wędzami- 
czego i przetwórstwa 

rybnego oraz zastanowić się 
nad perspektywami do 1980 
roku, Izba Rzemieślnicza w 
Gdańsku, spełniająca rolę 
wiodącą w zakresie wędzar 
nictwa na cały kraj, zorga
nizowała ostatnio II Krajo
wy Zjazd Rzemiosła Wę- 
dzarniczego. Spotkanie mia
ło dać odpowiedź na pyta
nie: jakie warunki należy 
spełnić, aby zwiększyć pro
dukcję ryb wędzonych, a 
zwłaszcza szprotów bałtyc
kich'’

Już uprzednio, docenia
jąc potrzebę rozwijania 
działalności usługowego wę 
dzenia ryb, na wniosek O- 
gólnopolskiej Komisji Rze
miosła Wędzarniczego i 
Przetwórstwa Rybnego przy 
Izbie Rzemieślniczej, Mini
sterstwo Finansów zastoso
wało ulgi podatkowe z 12 
do 10 proc., a przy wędze
niu szprota do 7 proc. Mi
nisterstwo HWiU przy
chyliło się do propozycji 
wędzarzy, ustalając określo 
ną wysokość stawki narzu
tu, a Zjednoczenie Gospo
darki Rybnej podwyższyło 
stawki za usługowe wędze
nie szprota. Inne wnioski, 
jak np. dotyczące udostęp
nienia wędzarzom prawa 
pierwokupu pojazdów spe
cjalistycznych, są w toku 
załatwiania. Mimo wielu 
zmian na korzyść, kilku wę 
dzarników zamierzało zre
zygnować z usług wędzar- 
niczych. Powód: wymaga
nia wzrastają, natomiast 
pewnych barier nie można 
pokonać.

trudnościach mówili 
wędzarnicy podczas 
obrad II zjazdu, zgło

sili też kilka wniosków. Od 
notowuję te, które wydają 
mi się najistotniejsze.

I. Stawka za usługowe 
wędzenie szprota na tere

nie całego kraju powinna 
byr jednakowa. Ale tak nie 
jest. Wędzarnicy z Helu i 
Władysławowa otrzymują 
niższą, gdyż mają pod no
sem... surowiec, a nie bierze 
się pod uwagę, że na tym 
terenie najdroższa jest siła 
robocza oraz transport dre
wna.

II. Rzemieślnicza skład
ka członkowska jest zle ob
liczana. Wędzarnicy nie 
chcą być traktowani jak 
np. fryzjerzy, gdyż wę
dzarnie nie pracują rytmi
cznie, mają przestoje w o-

we wędzenie ryb. Jakość 
tej produkcji kształtuje się 
bardzo różnie. Najwyższy 
procent udziału wyrobów w 
I klasie posiadają wędzar
nie Alfonsa Sokołowskiego, 
Józefa Wilmy, Jana Kul
czyckiego i Cecylii rlorus. 
U pozostałych wędzarzy 
powtarzają się takie wady 
gotowego wyrobu jak: ryby 
przypalone i nie dowędzone, 
nie mające jednolitego ko
loru, nie należycie podsu
szone, zdarzają się też przy 
padki zapakowania sztuk 
uszkodzonych. Jest to spo
wodowane brakiem nadzo
ru ze strony właścicieli wę
dzarni. Wynikiem braku 
dbałości o powierzony suro 
wiec, było sklasyfikowanie 
przez służbę jakościową 
CR — 3879 kg ryb wędzo
nych jako towaru niezgod
nego z wymogami norm.

Do pakowania ryb wędzo 
nych stosuje się skrzynki 
drewniane RW6 oraz pudła 
tekturowe. Przy odbiorze 
jakościowym towaru doko-

Maria Leng

KSIĄŻKI
naaesrane
Barbara Nawrocka-Dońska: 

Spójrz na rzekę chłopcze. 
Iskry. wyd. I, sir. £37, ce
na 16 zł.

Leon Kaczmarek: Nasze
dziecko uczy się mowy. Wy
dawnictwo Lubelskie, wyd. III. 
str 119, cena 15 zł 

Jerzy Wittlin: Uademecum
dla tych, kterzy pierwszy raz. 
Iskry, wyd. III, str. 215, cena 
35 zł.

Diether Sperlich: Genetyka
populacji: PWN, wyd. I, *tr. 
£50 zł, cena 25 z]

Pod red. J. Chmielewskiego: 
Narażenie ' zawodowe przy 
przeładunku materiałów pyli- 
styeta. Instytut Wydawniczy

CRZZ, wyd. I, str. 128, cena 
30 zł.

Tadeiijz Piersz: Materiało-
znawstw o dla zagadniętych 
szkół skórzanych. Wydawni
ctwo Szkolne i Pedagogiczne, 
wyd. II, str. 255, cena 17 zł.

Henryk Radkiewicz: Prob
lem rozbrojenia w radzieckiej 
polityce zagranicznej w latach 
1945—19S3. Ossolineum, wyd. I, 
str. 171, cena 38 zł.

Stanisław Podemski: Ad w o- 
kat — pełnomocnik, obrońca, 
doradca. Ksia&ka i Wiedza, 
wyd. I. str. 09, cena 18 zł.

Franciszek Jackowiak: Stadt
führer Poznań und Umgebumg, 
Wydawnictwo „Sport i Tury
styka”, wyd. I, str. 180, ce
na 40 zł.

W rocznica Wielkiego Paź
dziernika — uroczyste wspól
ne posiedzenie XC KP7R, Ka
rty Najwyższe! ZSRR i ltady 
Najwyższej RFSRIt. Książka 
i Wiedza, wyd. I, ztr. », ce
na 7 zł.

kresach sztormowych i wte 
dy nie zarabiają.

III. Trzech wędzarnikow 
wstrzymało produkcję z po
wodu braku opakowań. Nie 
ma drewnianych skrzynek 
RW6, niektóre przychodzą 
w kiepskim stanie, mokre, 
wtedy ryba pleśnieje. Nale
ży ujednolicić stawki za 
zbijanie skrzynek.

IV. Trzeba wzmóc kon
trolę transportu będącego 
w gestii „Transoceanu”. 
Zdaniem wędzarnikow, wie 
le reklamacji CR. dotyczą
cych jakości przewożonych 
ryb wędzonych, powstaje z 
winy wadliwego ich trans
portowania

V. „Szkuner” uważa, że 
mogliby oni więcej ryb u- 
wędzic, gdyby wykorzysty
wali ryby mrożone. Nawet 
kiedy brakuje surowca świe 
żego, „uciekają” od mrożo
nego. ponieważ nie posiada
ją większych pomieszczeń, a 
koszt rozmrażania jest wyż
szy. Wniosek: raczej roz
ważyć preferencyjne staw
ki na szprota mrożonego, a 
nie podwyższać na surowiec 
świeży.

HCJAŁABYM się za
trzymać przy jako
ści produkowanych 

przez wędzarnie ryb. Pro
blem ten musi iść w parze 
z tendencją do wzrostu ilo
ściowego. Centrala Rybna 
w Gdyni zawarła 16 umów 
z rzemieślnikami na usługo

nywana jest także ocena 
jakościowa opakowań. Do 
najczęstszych mankamen
tów należy niewłaściwe zbi 
janie skrzynek przez nie
których rzemieślników, co 
powoduje wypadanie lub 
zgniatanie ryb. Natomiast 
ryby wędzone, pakowane w 
pudełka, w wielu przypad
kach pozbawione są cyrku
lacji powietrza ze względu 
na niedbalstwo lub poś
piech pakowaczek, które 
nie wybijają otworów wen 
tylacyjnych w pudłach. W 
rezultacie zdarzają się przy 
padki pleśnienia ryb. Na
gminne jest nieprzestrzega
nie wkładania kartek kon
trolnych do opakowań z ry 
bami wędzonj mi. A prze
cież odpowiedzialni za to 
pracownicy wszystkich' wę
dzarni zostali przeszkoleni, 
posiadają uprawnienia i 
kwalifikacje do przeprowa 
Ozania kontroli międzyope- 
racyjnych w produkcji i a- 
testowania własnych wyro
bów.

W okresie 10 miesięcy 
br. odnotowano 90 
reklamacji dotyczą

cych wad jakościowych i 
zepsuć ryb w okresie gwa
rancji. Wątłość tych rekla
macji sięga 260 tys. złotych. 
Nie bez winy są też odbior
cy wędzonych , produktów, 
bo oto okazuje się, że nie 
zawsze trafiają one do han
dlu, w dniu dostawy. Czę

sto są magazynowane i wy 
syłane do detalu później, 
nawet w ostatnim dniu 
gv7arancji! Nic dziwnego, 
że ich jakość szwankuje.

Wędzarnie ryb mają do 
spełnienia znaczną rolę w 
zaopatrzeniu rynku. Oprócz 
sprostania wyższym zada
niom w pizyszłym roku 
(chodzi zwłaszcza o zagos
podarowanie szprota) muszą 
także zadbać o lepszą ja
kość swych produktów. Zje 
dnoczenie Gospodarki Ryb
nej stawia sprawę jasno: 
przerób szprota bałtyckie
go musi być w 1978 roku 
wyższy! Wprawdzie już w 
br. sytuacja z zagospodaro- 
vi7aniem tej ryby dla celów 
rynkowych poprawiła się, 
ale nie jest to jeszcze pu
łap możliwości i założono, 
że w przyszłym roku, na 
cele spożywcze powinno 
być przeznaczone 70—80 
proc. odłowionych szpro
tów. W pierwszym rzędzie 
będą one zagospodarowane 
w stanie świeżym (poławia
ne od stycznia do połowy 
kwietnia i od października 
do grudnia posiadają naj
wyższe walory technologi
czne, natomiast zaleca się 
odstąpić od masowych po
łowów szprotów w okresie 
letnim, ponieważ wówczas 
nie nadają się do wędzenia). 
W rezultacie chodzi o stwo
rzenie odpowiednich re
zerw surowca dobrego, 
we waściwy sposób zabez
pieczonego, aby można było 
zapewnić rytmikę pro
dukcji m. in. w wędzar
niach.

PRODUKCJA szprotów 
wędzonych będzie mu 
siała wzrosiąć znacz
nie także i dlatego, że będą 

trudności w zabezpieczeniu 
wędzarnikom innego surow 
ca — kończą się zapasy sar 
dynki i makreli, nie można 
będzie liczyć na śledzia. 
A dorsz nie będzie kiero
wany do wędzenia. Do wę
dzarni natomiast trafi wię
cej flądry oraz nowy 
surowiec — gromadnik. Jest 
to tłusta ryba o dobrych 
właściwościach technologicz 
nych. Nadaje się także do 
produkcji marynat, co po
winno zainteresować rze
mieślników.

Słowem na czoło wysu
wa się wędzenie i maryno
wanie tych gatunków, które 
są w naszym zasięgu i mo
gą być zagospodarowane 
dla celów rynkowych. Pa
miętając o tym wędzarnicy 
już teraz powinni zawierać 
umowy na usługowe wędzę 
nie ryb z Centralą Rybną, 
aby zagwarantować sobie 
odpowiednią pulę surowca.

Powód do dumy
Po minięciu ciepłych dni, 

po definitywnym zamknięciu 
sezonu kąpielowego, kajako
wego, żeglarskiego — nastał 
czas bilansu plusów i minu
sów, czas oceny skuteczności 
wysiłków i pracy działaczy 
społecznych całej organiza-

najrozmaitszych sytuacji. Te same badania 
i kontrole ujawniły bowiem sporo niedociąg
nięć. Wspólnym mianownikiem znacznej ich 
części jest niezrozumienie fundamentalnej 
zasady kodeksu — jedności praw i obowiąz
ków, dotyczącej zarówno pracowników, jak 
i kierownictw zakładów, słowem — każdego 
bez względu na zajmowane stanowisko. A 
jakie są najbardziej typowe uchybienia wo
bec tej zasady?

dużym stopniu od sytuacji na rynku pracy. 
Obecnie znacznie więcej ludzi wypowiada 
pracę zakładowi, niż odwrotnie. Najbardziej 
jednak niepokoi utrzymujące się od paru 
lat na tym samym poziomie — ok. 400 tys. 
osób w gospodarce uspołecznionej rocznie 
— zjawisko porzucania pracy, świadczące o 
lekceważeniu przez część pracowników ich 
podstawowych obowiązków i przepisów p'o- 
wa, a zarazem o malej skuteczności śród-

Kodeks Pracy po trzech latach
Kodeks wprowadził powtzechnq ochror.ę 

trwałości stosunku pracy. Oznacza to ochro
nę przed nieuzasadnionym zwolnieniem tych 
wszystkich pracowników, którzy rzetelnie wy 
konują swoje obowiązki zawodowe. Środki 
prawne, gwarantujące respektowanie tej za
sady, zda,q na ogół egzamin praktyki. Co
raz większą rolę odgrywa tu zwłaszcza prze- 
Dis nakazujący kierownikowi konsultację z 
radą zakładową zamiaru wypowiedzenia 
pracy oraz związkowy udział w systemie roz
patrywania sporów pracowniczych.

Trzeba jednak mleć na uwadze, że funk
cjonowanie tej dziedziny prawa zcleży w

ków zapobiegawczych i sankcji stosowanych 
przez poszczególne zakłady.

W niedostatecznym też stopniu admini 
strae'a przedsiębiorstw sięga do środków 
prawnych w celu poprawy porządku i dy
scypliny oraz lepszego wykorzystania czasu 
Drący, a jest to przecież jeden z podstawo
wych obowiązków zakładów wobec państwa 
i załogi. Jak wynika z różnych badań, prze
prowadzonych w minionym okresie, do naj
częstszych „grzechów” pracowniczych nale
żą: nie usprawiedliwiona nieobecność i sprź 
nienia do pracy, nierzadkie jednak sq też 
przypadki stawiania się do zakładu w sta
nie nietrzeźwym lub picie alkoholu w czasie

pracy. Niezadowalający stan dyscypliny u- 
jawniły m. in. niedawn* kontrole tereno
wych oiganów prokuratury: w blisko poło- 
w.e z ponad 8 tys. skontrolowanych zakła
dów stwierdzono różnego rodzaju nieprawi
dłowości.

Tymczasem zakłady wykazują nieraz za
dziwiający liberalizm wobec tego rodzaju 
ciężkich naruszeń obowiązków pracowni
czych. W razie nie usprawiedliwionej absen
cji czy picia alkoholu w prccy, stosują naj
łagodniejsze kary porządkowe, np. upom
nienie bądź też w ogóle rezygnują z san
kcji. Zdarzają się także przypadki wypła
cania pełnego wynagrodzenia za czas zwol
nień z pracy, w których przepisy nakazują 
eh odpracowanie. Innego rodzaju prakty

ka. równit zresztą nieskuteczna - to mno
żenie sankcji, stosowanie dwóch kar za to 
samo przewinienie, np. upomnienia i kary 
pieniężnej, co oczywiście jest niezgodne z 
przepisami i duchem prawa pracy.

Warto jednak podkreślić, że najnowsze 
kontrolę i badania wykazują, iż zakłady pra
cy zaczęły poświęceń więcej uwagi sprawom 
umocnienia dyscypliny oraz bardziej celowo 
i skutecznie korzystają z norm prawa w od 
dziafywaniu na poziom świadomości społe
czno-zawodowej pracowników. A to już 
stwarza realne przesłanki do pełnej asymi
lacji no^m prawa prccy w naszym codzien
nym życiu. H. O.

cji. Wojewódzkie Wodne O- 
chotnicze Pogotowie Ratunko
we w Gdańsku ma powód 
do dumy: w tegorocznym se
zonie na wodach strzeżonych 
zarówno morskich jak' śród
lądowych, nie było ani jed
nego wypadku utonięcia.

W woj. gdańskim znajduje 
się ok. 30 tys. hektarów ak
wenów nadających się do kq 
pieli i uprawiania sportów 
wodnych. Nad ich brzegami 
rozsiadło sie ok. 3 tys. sta
łych i sezonowych ośrodków 
wypoczynkowych, a także o- 
bozy młodzieżowe, kolonie 
dziecięce, pola namiotowe, 
biwaki. Bezpieczeństwa wypo
czywających strzegło 2,5 tys. 
płatnych ratowników oraz 51 
społecznych drużyn WOPR 
grupujących ok. 150 ratowni
ków — amatorów, którzy w 
służbie pięknej idei przepra
cowali społecznie ok. 3 tys. 
godzin swego prywatnego 
czasu. Z inicjatywy WOPR 
zorganizowano 1800 sezono
wych punktów bezjbłatnej na
uki pływania, utworzono 127 
stanowisk egzaminacyjnych 
na karty pływackie. Z nauki 
skorzystało ok. 20 tys. dzieci 
i młodzieży, o łącznie prze
egzaminowano ponad 22 tys. 
osob Konsekwentnie prowa
dząc działalność prewencyj
ną pod hasłem „O spokojny 
i bezpieczny wypoczynek nad 
wodą" urządzono w 28 pla
cówkach kolonijnych wysta
wy dziecięcych rysunków, pro 
pagujących bezpieczną ką
piel, zorganizowano 62 poka

zy ratownictwa dla wczaso
wiczów, 1210 spotkań ratow
ników z młodzieżą.

Działacze WOPR wyznają 
zasadę, że lepiej zapobiegać 
niż ratować. Nie obyło sie 
jednak bez narażenia życia 
ratowników czyli bez inter
wencji w wodzie. 211 razy 
udzielono skutecznej pomocy 
na kąpieliskach morskich i 
aż 620 na śródlądowych, 
również tych nie strzeżonych. 
Społeczni inspektorzy WOPR 
przeprowadzili 220 kontroli, 
poprawiając stan bezpieczeń 
stwa akwenów, kąpielisk i 
sprzętu. Niepokój budzi 
wiadomość, że 42 proc. 
ludzi, którzy stracili życie, by 
li pod wpływem alkoholu. 
Przyczyny śmierci innych, to 
najczęściej brawura, pływa
nie na materacach, brak o- 
pieki nad dziećmi.

Gdańskie Wodne Ochotni
cze Pogotowie Rctunkowe ma 
już dokładny obraz swego 
działania w minionym sezo
nie. Ma też rosnący stale do
robek w trudnej i szlachet
nej sztuce ratowania życia 
ludzkiego, a członkowie or
ganizacji mnóstwo doświad
czeń i wniosków. Przedsta- 
w.q je pod rozwagę i dysku
sję innych działaczy na III 
Zjeździe Delegatów WOPR, 
który odbędzie się 18 bm. w 
Domu Technika. Oby dla do
bro najpiękniejszej z Idei — 
obrady te były jak najbar
dziej owocne. (zet)
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Gdynianie 
na NFOZ

Gdynianie mają się czym 
poszczycić, gdyż do końca 
listopada br. zasilili konto 
Narodowego Funduszu Och 
rony Zdrowia kwotą 13 min 
703 tys. 700 zl co stanowi 
103,8 proc. planu rocznego 
zbiórki. Tym razem naj
większe osiągnięcia notują 
spółdzielcy, spółdzielczość 
bowiem przekazała z czy
stej nadwyżki 506,3 tys. zł 
czyli aż 243,4 proc. zakłada 
nych przez nią na ten rok 
zadań zbiórkowych.

Na drugim miejscu listy 
znajdują się pracownicy za
kładów uspołecznionych, 
trzecie zajmują gdyńscy 
rolnicy, po nü-h zaś han
del prywatny. Gdyńskie 
rzemiosło do końca listopa
da zebrało na NFOZ 213 
tys. zł, zaś przewidywano 
zebrać 259 tysięcy. Przypo
minamy o tym rzemieślni
kom licząc, że szybko uzu
pełnią zaległości. J.

Udany był tegoroczny 
sezon rejsówy statków „Że
glugi Gdańskiej", która już 
w jego połowie zanotowa
ła około 5 min pasażerów 
Chętnych na wycieczki 
statkami jest bowiem co 
roku wielu począwszy już 
od kwietnia. Reflektują 
głównie na tak wczesne 
wycieczki pracownicy trój
miejskich zakładów pracy 
(również na zasadach czar 
teru) oraz młodzież ze 
szkół Trójmiasta. W pełni 
sezonu na rejsy po zato

ce oraz na bliższych tra
sach reflektowali także 
wczasowicze / turyści, któ
rych nasze województwo 
gości co roku setki tysięcy.

Dziś biała flota jest już 
właściwie na zimowisku. 
Na zimowisku przy Zielonej 
Bramie na Motławie w 
Gdańsku zacumowało nie
dawno również „Mazow
sze", strudzone wieloma 
rejsami.

Na zdjęciu: „Mazowsze" 
na Motławie.

Fot. W. Niezyw.ński

W odpowiedzi na społeczne zapotrzebowanie

Dom z przyszłością
o

I
f^godz. 15 jest tutaj jeszcze pusto. W sali jadalni- arzejkowym, a Wigilia za- 
■^św/ef//'cy trzy panie żywo o czymś rozmawiają. Na powiada się nie mniej uro- 

piętrze w tzw. pokoju ciszy również toczy się jo- czyście. Weźmie w niej u- 
kaś prowadzona ściszonymi głosami jozmowo, a w czy- dział 40 osób, wśród któ- 
telni w głębokim fotelu zastać można zatopionego w rych będą także ludzit 
lekturze starszego pana. Powoli z obiadu w stołówce spoza 30-osobowego kręgu 
pobliskiego Urzędu Miejskiego wracają pozostali... mie- Wielu mieszkańców Sopo 
szkańcy (?). Jak właściwie nazwać grupę 30 osób spę- tu przejawia bowiem zain- 
dzających czas w Domu Dziennego Pobytu w Sopocie? teresowanie co ciekawszym 
Mieszkańcy? Klienci? Pensjonariusze? Żadna z nich nie imprezami i zgłasza chęc 
wydaje się odpowiednia, tak samo jak miano Dzienny uczestniczenia w nich. Nit 
Dom Pomocy Społecznej, które zresztą n:e przyjęło się jest to jednak możliwe, bv 
szerzej. dom organizuje je głównit

z myślą o swoich stałych
mi AZWA Domu Dzień- rowniczka dom Mana Si- rnie^ykańt-a^h któr/y uisz- 
m nego Pobytu w pełni wek zna już wszystkich do- czają miesięc’ne opłaty u- 

oddaje jego charak- skonale. Wie, które progra- zaieżnione od wysokości 
ter. Przeznaczony dla eme- my telewiz jne cieszą się pobieranej emerytury 
Ty tów, samotnych a spraw- największym powodzeniem. Działalność domu spoty- 
nych fizycznie jeszcze iu- kto woli cglądać je w ko- się również z ogromnym 
dzi, gwarantuje im zacho- lorze, a kto chętnie wybie- zainteresowaniem ze stron> 
wanie bądź przywrócenie ra obraz czarno-biały. Zna władz oraz instytucji. Ucz- 
aktywności życiowej, stwo- sympatie, które^ zdążyły się niowie sopockich szkół pre- 
rze.iie warunków rodzin- już zawiązać i indywidual- zentują tu swoje artystycz 
nych, w których odzyskują ne upodobania. Oprócz tele- programy, a dzięki fi- 
aobre samopoczucię, zapew- wizji i biblioteki, której księ nansowej pomocy Związku 
nienie opieki lekarskiej. O- gozhiór powiększył się ostat Emeryt6w i Rencistów oraz
twarty został we wrześniu nio o książki przekazu ne ze ____________________________

zlikwidowanej książnicy za-i

spółdzielni pracy udaje się 
wzbogacić jadłospis w cwo- 
ce, wyroby cukiernicze. Od 
nowego roku będzie w do
mu lekarz (teraz jest pielę
gniarka) oraz pracownik 
kulturalno-oświatowy. Po
większenie 3-osobowego per 
;onelu obok innych pozyty
wów będzie miało i tę do
datnią stronę, że pozwoli 
na kontynuowanie imprez 
dłużej niż do godz. 18. Te
raz takie pozaregulaminowe 
przedłużenie związane jest 
z wieloma komplikacjami i 
wymaga zaangażowania pra 
oujących przez cały dzień 
osób.

W najbliższym czasie za
owocować też ma współ
praca z Ośrodkiem Prakty
cznej Pani i przychodnią 
geriatryczną, ale już teraz 
można pogratulować Sopo
towi cennej inicjatywy.

A. J.

w Sopocie jako pierwszy w 
woj. gdańskim, w odpowie
dzi na społeczne zapotrze
bowanie. W mieście tym ży 
je w różnych warunkach 
ok. 10 tys. osób w wieku 
poprodukcyjnym. Podobne 
domy powstają teraz w 
Brzeźnie i Wejherowie.

Po dwóch miesiącach pra 
cy z 30-osobową grupą, kie

Im prędzej, tym lepiej
Wyspa sobieszewska, we

dług zaakceptowanych pla
nów zagospodarowania prze 
strzennego, ma się stać 
swego rodzaju wypoczyn
kowo-turystyczną oazą dla 
mieszkańców Trójmiasta. 
Tam, podczas sobotnio-nie
dzielnych wypadów, bę
dzie można regenerować 
swe siły. W licznych ośrod 
kach wypoczynkowych na

Inicjatywy związkowe w PLO
Ostatnio w PLO odbyła się 

konferencja sprawozdawcza 
Rody Zakładowej, poświę
cona ocenie działalności 
związkowej w ostatniej ka
dencji, tj. od ma-ca 1976 r. 
Inicjatywy związkowców mia
ły w PLO w wielu przypad
kach poważny wpływ na o- 
tniżenie kosztow, na oszczę
dności dewizowe w portach 
zagranicznych, poprav.ę wa 
l unków bytowo - socjalnych 
załóg itp. W wyniku współza
wodnictwa między załogami 
statków armator zaoszczędził 
np. na wydatkach 68 min zł 
i 1 min dolarów USA.

WPK informuje
...że w związku z robotami 

torowymi i sieciowymi, wyko
nywanym? przez WPRD, w re 
jonie pętli tramwajowej przy 
ul. Dzierżyńskiego, połączenie 
linii tramwajowej do Zaspy 1 
Przymorza od godz. 9 dnia dzi 
siejszego tlo godz. 4.30 dnia 19 
bm. będzie całkowicie wstrzy
many ruih tramwajów: skrzy
żowanie ul. K. Marksa z ul. 
Mickiewicza do pętli przy ul. 
Dzierżyńskiego. Tramwaje linii 
8 i 80 dojeżdżać będą od stro
ny ul. Łąkowej do Erzcżna, 
7 nie będzie kursowała.

Wśród wielu spraw ooru- 
szanych w dyskusji, wyłonił 
się problem niedoinwestowa
nia floty liniowej i w zwią
zku z tym — jej starzenia się 
oraz spadku konkurencyjno
ści, co w warunkach świa
towe! recesji w konsekwencji 
stwarza trudności z wykona
niem przez PLO zadań rocz
nych. Sporo mówiono też o 
sprawach postaw n!ektorych 
członków załóg pływających 
podczas odbywania rejsów, 
o niedostatku opieki lekar
skiej i o trudnościach wy
stępujących w zakresie ob
sługi statków w stoczniach 
remontowych i w portach. 
Wskazywano na potrzebę 
bardziej racjonalnego wyko
rzystania zcłogowego fundu
szu dewizowego, przeznaczo
nego na dz.cłalność kultu
ralno-oświatową w portach 
zagranicznych.

Przewodniczący Zarząau 
Głównego ZZMiP, Ludwik 
Grześkowiak pozytyw nie oce
ni! osiągnięcia organizacji 
związkowej i przekazał zało
dze PLO, a w tym — zało
gom statków, najlepsze ży
czenia świąteczno-noworocz- 
ne (sta)

Niedzielne wycieczki
Oddziałowa Komisja Tury

styki Narciarskiej przy gdań
skim oddziale PTTK zaprasza 
18 bm. na ■wycieczkę narciar
ską do Wieżycy. Wycieczka po 
łączona będzie zb szkoleniem 
narciarskim. Zbiórka uczestni
ków w Wieżycy przy wyciągu 
narciarskim u godz. 11. Jeżeli 
nie będzie śniegu, przewiduje

się suchą zaprawę narciarską. 
•Zbiórka uczestników o godz. 
9.15 przy ul. Na Wzgórzu 32).

..Bąbelki” zapraszają na wy
cieczkę niedzielną ż Gucowca 
do Rytla (15 km). Spotkanie u- 
czestników r,a dworcu PKP w 
dniu 18 bm. o godz. 7.30. od
jazd do Rytla przez Tczew, o 
n.odz. 7.51.

wyspie spędzają od lat swe 
urlopy dziesiątki tysięcy 
wczasowiczów z całego kra 
ju, a także z zagranicy.

Do tego rekreacyjnego 
otoczenia pasuje również 
Stacja Hodowli Roślin O- 
grodniczych w Wieńcu, na 
której polach hoduje się 22 
hektary tulipanów, sporo 
narcyzów i innego kwie
cia oraz warzywa i różne 
rośliny ogrodowe na nasio
na.

I w tym to krajobrazie, 
w samym sercu wyspy, a 
w centrum pól SHRO w 
Wieńcu, nie opodal szkoły i 
innych zabudowań, Miej
skie Przedsiębiorstwo urzą 
dziło sobie wylewisko nie
czystości. Nie pomagały żad 
ne zabiegi i perswazje w 
sprawie zlikwidowania źród 
ła zanieczyszczania gleby i 
atmosfery. Wozy aseniza
cyjne wciąż zajeżdżały na 
pola, które wskutek tego 
pachniały wcale nie tulipa 
nami i innym kwieciem.

Załoga SHRO, szkoła, 
okoliczni mieszkańcy nale
gali ciągle na likwidację 
bajora. Od słów zabrano 
się do dzieła. Zasypano 
śmierdzący dół, przekopa

no i zaorano drogę dojaz
dową, sądząc, że wreszcie 
nastanie porządek.

Ale za pięknie by to by
ło, gdyby tak od razu spra 
vrę udało się rozwiązać. Po 
czątkowo obruszyło się 
Przedsiębiorstwo Oczyszcza 
nia Miasta, a później do 
akcji gorliwie włączyła się 
Miejska Służba Porządko
wa, grożąc sankcjami za 
samu wolę. Wydano nakaz 
przywrócenia wylewiska i 
drogi, a kierownictwo sta 
cji obciążono karą, powo
łując się na art. 99 Kodek 
su Wykroczeń, zapomina
jąc przy tej okazji o in
nych artykułach dotyczą
cych ochrony środowiska.

Załoga stacji i szkoła na
dal nie zgadzają się na za
nieczyszczenie otoczenia, 
zas miejskie organa rów
nież obstają przy swoim. 
Może więc ten węzeł gor
dyjski pomoże przeciąć kie
rownictwo Urzędu Miej
skiego, biorąc pod uwagę 
całokształt nie ro/wiazane) 
dotychczas sprawy oczysz
czania wyspy sobieszeu - 
skiej. Im prędzej to nastą
pi, tym będzie lepiej.

EM.

kładowej AMG, do wyboru 
są jeszcze inne zajęcia. Fa
nie z przyjemnością zajmu
ją się krawiectwem i ręcz
nymi robótkami, panowie 
— „majsterkowicze” także 
znaleźć mogą roś dla sie
bie. Wszyscy włączają się 
do przygotowania posiłków, 
pełnią dyżurj w kuchni, 
pomagają w sprzątaniu, po
rządkowaniu i aktywnie u- 
czestniczą w życiu domu. 
A jest ono coraz bardziej 
urozmaicone.

BYŁ już wieczór an- 
drzejkowy, uroczyste 
spotkania z okazji 

Dni Seniora, wieczór przy 
płytach, wyjścia do kina i 
teatru. Czasem program 
powstaje spontanicznie — 
po prostu ktoś z grupy sią
dzie przy fortepianie, a po
zostali słuchają mini-reci- 
talu bądź intonują pieśni. 
Innym razem przygotowa
nia trwają dłużej i oprawa 
jest wtedy bardzo okazała. 
Tak bjło ze spotkaniem an

• Woj. Komisja Ochrony 
Przyrody PTTK i KTG ..Ko
liba” zapraszają 18 bm. na wy
cieczkę pieszą na trasie: Goś- 
ciszewo — rezerwat przyrody 
„Pyrów Węgry” — Sztum. Od
jazd pociągu z Gdańska do 
Malborka o godz. 7.50. Zbiórka 
w holu gł. dworca PKP w 
Gdańsku o godz. 7.30.
# Dziś, o godz. 16, w sali nr 

13 Wydziału Humanistycznego 
UG w Oliwie przy ul. Wita 
Stwosza odbędzie się zebranie 
gdańskiego oddziału Pol. To’v. 
Socjologicznego. Prelekcję nt. 
związków metodologicznych so 
cjologii i pedagogiki wygłosi 
dr hab. Włodzimierz Wincław- 
ski z Uniwersytetu Mikołaja 
Kopernika w Toruniu.^
• Dziś w „Żaku”, o godz. 18 

i 20.30 — dwa koncerty kwar
tetu Zbigniewa Namysłowskie
go.
# W Instytucie Geografii UG

we Wrzeszcz\i, przy ul. Mar
chlewskiego 16 a, w sali 208, 
dziś, ó godz. \17 odbędzie się 
zebranie gdańskiego oddziału 
PTG. Odczyt na temat wypra
wy geograficznej do Afganista
nu wygłosi doc. dr Jerzy Szu- 
kalski.
# Dziś, w Klubach MPiK- w 

Gdańsku przy ul. Diugiej 35 o 
godz. 17 — spotkanie z grupą 
studentc w obcokrajowców. O 
godz. 18 w Gdańdku przy ul 
Długi T-rg 30 — prelekcja
mgr inż. T. Jankowskiego o 
osiągnięciach ZSRR w dziedzi
nie pokojowego wykorzystania 
energii atomowej. W Gdańsku 
przy ul. Ogarnej 27 o godz. 18 
— ,Elton John 1 Jego muzyka”. 
W Sopocie przy ul. 23 Marca 
o godz. 18 — komedia współ
czesna pt. „Sublokator” wg A. 
Zorina. Grają: Z. Mayr i R. 
Jaśniewicz. W Gdyni przy skwe 
rze Kościuszki 20 o godz. 18 — 
prelekcja red. P Knciewicza 
nt. aktualności politycznych w 
świetle konferancji belgradz
kiej.

Sygnały i odpowiedzi

31^5*17
Lokatorzy domu pzy 

ul. Kartuskiej 31 B w Gdań
sku narzekają na dziurawe 
rynny po obu stronach ich 
buäynku, przez kt< e zawil
gociły się nie tylko jego 
scianv zewnętrzne, ale i we
wnętrzne. Interwencje w re
jonie eksploatacyjnym nie 
odnoszą jakoś skutku

W rejonie poinformowano 
nas, że lokatorzy wiedzą pi ze 
cięż, że wymiana rynien na
stąpić ma w 1 kwartale przy
szłego roku. I to na począt
ku, jeśli tylko pogoda nie 
będzie zbyt mroźna, gdyż in
stalowanie nowych rynien 
wvrnagac będzie także wej
ścia na dach.

0 Dom przy ul. Powstań
ców Warszawskich 66 w 
Gdańsku oddany był do u- 
żytku przez Gdańską Spół
dzielnię Mieszkaniową jakieś 
dwa m esiące temu. Do dziś 
jednak nie ma dojazdu do 
tego budynku, gdyż wiodące 
do niego płyty betonowe są 
najeżane piętami zbrojenio
wymi. Po tafdm „chodniku" 
trudno jest zresztą nie tylko 
dojechać, ale i dojść do do
mu. Lokatorzy pytają więc, 
czy z tych właśnie trzględów 
nie można byłoby połoi/ć 
chociaż bardzo prowizorycz
nie jakichś starych płyt na 
50-m. odcinku, wiodącym od 
tego domu do ul. Beethove- 
na. Taka droga („na skró
ty") pozwoliłaby lokatorom 
budynku przetrwać najgorszv 
czai, to znaczy dz:elqcy !ch 
od wiosny, w czaiie której 
budowena ma być tu ulica 
i chodnik.

Śladem naszych artykułów
POLMOZBYT ZAŁATWIA...

Polmozbyt nie zgadza się z 
naszymi czytelnikami, skar
żącymi się na fatalne opako
wanie szyb do samochodu 
„Fiat” 126 p twierdząc, że te
go rodzaju opakowanie jest 
konieczne ze względu na 
transport i magazynowanie 
szyb, a zwłas ceza na ich prze 
wody ogrzewcze.

Dowiadujemy się przy tym 
i przekazujemy ‘ informację 
czytelnikom, że podgumowa
ne taśmy przylegające .do 
szkła można zdjąć przy uży
ciu benzyny lub innego roz
puszczalnika. I podobno nie 
zmniejsza to .wartości użytko
wej szyby. Naszym zdaniem 
opakowanie jakiegokolwiek 
towaru powinno nie wzbu
dza- żaonych zastrzeżeń i nie 
zmuszać klientów do rozwią
zywania „łamigłówek”, czyli

R Y\\ DĘ powiedziawszy, żowjyn Dwina Kultury. Z.iczęli 
'nie doceniamy jeszcze od siatkówki pan. gimnastyki 
masowo korzyści, jakie dla kobiet a w okresie szcze- 
mesie za sobą aktywny golnego rozkwitu (1!«B4—69) roz otrzvmala przyrzeczenie, że w

hę miejsc. TKKF „Gdynianka” 
ma nadzieję na poprawę sy
tuacji w tym względzie, gdyż

wypoczynek, zasiadłszy wygód 
nie przed telewizorem, przy
kuci nieomalże do swoich fo
teli nie wyobrażamy sobie, że 
chwila aktywnego wypoczyn
ku na świeżym powietrzu 
zdziałać, może dla naszego sa
mopoczucia bardzo wiele. Jak 
że często projekt spaceru do 
lasu zamieniamy na obejrze
nie ciurkiem programu T V.

Są jednak j tacy, którzy zła
pali bakcyla rekreacji w ca
łym tego słowa znaczeniu. Oni 
są zawsze w formie, a dole
gliwości wieku dojrzałego ima 
ją się ich, o dziwo, rzadziej.

Tacy ludzie przez dwadzie
ścia lat istnienia ogniska To 
wairzystwa Krzewienia Kultu
ry Fizycznej „Gdynianka” po
trafili upowszechnić model 
czynnego twporzynku wśród 
wielu mieszkańców Gdyni.

Ognisko rozpoczęło swoja 
działalność w 1957 roku, pod 
nazwą „Sokół”, którego zaję
cia odbywały się w Mlodzie-

wijaly się tu z dużym powo
dzeniem: kulturystyka, siat
kówka, łyżwiarstwo, narciar
stwo, gimnastyka i pływanie. 
Ta ostatnia (łyscy pitna zasłu
guje na szczególną uwagę, po

ił semestrze limit godzin na 
basenie Wyższej Szkoły Mor
skiej zmieni się na korzyść dla 
1 KKF.

Godna odnotowania dyscypli 
ną test działalność sekcji łyż

uieważ w latach 1964—73 pro- wiarskiej, Prócz zajęć na miej

vr TKK? „Gdynianka

kombinowania, w jaki sposób 
odpakowae przedmiot nie ni
szcząc go... J.

ZIMĄ DO GODZ. 17 
W związku z naszą notat

ką „Dlaczego tylko do godz. 
15?”, dotyczącą zbyt wczesne
go zamykania punktów sku
pu makulatury, butelek 1 zło
mu — otrzymaliśmy pismo z 
Okręgowego Przedsiębiorstwa 
Surowców Wtórnych w Gdań
sku. Jak nas dyrekcja infor
muje — wydano zarządzenie 
natychmiastowego wprowa
dzenia jednolitego czasu pra
cy we wszystkich agencyj
nych punktach skupu surow
ców, tj. w okresie zimowym 
do godz. 17, a latem do godz.
18. Jednocześnie zobowiązano 
kierowników oduziałów do 
wzmożenia kontroli przestrze
gania cza*:u pracy w punk
tach skupu. (zd)

z w:*d«mi po.ttavry TKKF na
wiązało w tym celu kontakt z 
przychodnią ortopedyczna,
która czuwała nad prawidło- 
vą rehabilitacją d7ieci.

Do najsystematyc7tiiej pro
wadzonych sekcji należy sek
cja gimnastyki pan. Okazuje 
się, że troska o smukłą syl
wetkę i systematyczność — to 
domena pań.

W konkursach wojewódz
kich gdynianki zajmowały już 
najwyższe miejsce na podium. 
Zajęcia prowadzone są do dziś 
dwa rdzy w tygodniu. w 
dwóch bardzo licznych gru
pach.

W czasie niedawnych uroczv 
stoścj 20-lecia ogniska, zostało

wadzono w „Gdynianre” sy- sru.. uczestnicy wyjeżdżali na- ono odznaczone medalem 7G
'.tematyczną naukę pływania sztuczne lodowiska do Gorzo-
dla dzieci i młodzieży. Nieste
ty, od sezonu 1973/74 do 1976 r. 
ognisko zawiesiło tę pożytecz
ną działrjlnośc z uwagi na brak 
limitu godzin na basenie 
gdyńskim. Dopiero w sr zonie 
1976/77 uzyskano jedną godzinę 
w tyfeodniu wieczorem. Mimo 
późnej stosunkowo pory. licz
ba chętnych przewyższała licz-

wa Wielkopolskiego i Bydgo
szczy. gdzie brali udział w 
nierwszym kroku łyżwiarskim. 
Potrzebne było sztuczne lodo
wisko. Z chwila uruchomienia 
Olivii członkowie tej sekf;i 
przenieśli się do Oliwy.

Na uwagę zasługuje ambitny 
program gimnastyki korek
cyjnej dla dzieci f młodzieży

1KKF za zasługi w upowszech 
manili rekreacji. Podczar im
prezy wręczono też „Puchar 
Pał dziernika”. ufundowany 
przez UM w Gdyni, dla wyróż 
mającego się w czynach spo
łecznych ogni -ka. Puchar o- 
trzymało ognisko TKKF „Do- 
ker” działające przy 7aTza- 
d/.ie Portu w Gdyni.

B. K.

Dobra wola 
grupy remontowej nr 4
Niedawno pisaliśmy o kłopo- nlem ze strony pracowników 

tach mieszkanki tomu przy grupy remontowej nie spotka- 
ul. Malczewskiego 75 w Gdań- liśmy się dawno, co njniej- 
sku-Siedlcach, pani O., która szym podkreślamy i dzięku- 

powodu choroby me zała- jemy za tak szybkie i serde-
twiła sobie takich istotnych 
spraw, jak naprawa pieca o- 
r az cieknącego kranu. W 
mieszkaniu jej jest więc bar
dzo zimno, o czym poinfor
mowali redakcję sąsiedzi p. 
O. (starszej już zersztą, bo 75- 
letniej kobiety), prosząc rów
nocześnie o interwencję w re
jonie eksploatac3'jnym przy 
ul. Kartuskiej 175.

Interweniowaliśmy 1 trzeba 
przyznać, że kierownictwo re
jonu oraz grupy remontowej 
nr 4 zajęło się bezzwłocznie 
tą sprawą, mimo iż nie otrzy
mało dotąd tego rodzaju zgło
szeń.

Tego samego dnia czekała nas 
jeditak miła niespodzianka. O- 
irzymalismy telefon od kiero
wnictwa grupy remontowej 
nr 4, że po zapoznaniu się z 
sytuacją p. O. na miejscu — 
skierowano tu bezzwłocznie 
zduna, który już teraz (w 
dniu wczorajszym) przesta
wia od nowa piec. Hydrau
lik natomiast naprawi kran 
następnego dnia. Z tak 
dobrą wolą i zrozumie-

czne zajęcie się sprawą p. O.
Sądzimy, że nasz apel do 

Komitetu Osiedlowego w 
Gdańsku-Siedlcach o zajęcie 
się samotną, starszą a przy 
tym chorą kobietą — również 
nie pozostanie bez echa.

Przekonaliśmy te uwcgr ad
ministracji spółdzielni prry 
ul. Czajkowskiego.

0 Lokator domu przy tri- 
Sowińskiego 2 (mieszkanie 
3) w Gdańsku-Sijdlcach, p- 
J., ma od roku zainstalowa
ny nowy piecyx gazowy, _ z 
którego nie może dotąd je
szcze korzystać, gdyż podo
bno jest zbyt słaby dopływ 
gazu do jego mieszkania. 
Wezwari z gazowni fachow
cy orzekli, że obchodii ich 
tylko licznik, a pozostałe 
sprawy — a więc przeczysz
czenie sieci — należą do re
jonu eksploatacyjnego. Spra
wa ta znalazła się wreszcie 
w dziale próg ramowe n a 
PGM przy ul. Powstańców 
Warszewskich. Niestety, tu
taj również nie może docze
kać się pomyślnego zakoń
czenia.

W dziale programowania, 
gdzie telefonowaliśmy, nie 
zostaliśmy wczoraj praco
wnika, p, Ł., który zajmuje 
się tego rodzaju sprawami, 
liczymy jednak, że otrzyma
my wkrótce informację, kie
dy przeczyszczone będą prze 
wody gazove w budwiku 
przy ul. Sowińskiego 2.
0 Otrzymaliśmy sygnał od 

'okatorów domu przy ul. 
Małgorzaty Fornalskiej 93 w 
Gdyni-Redłowie, dotyczący 
częstego braku zimnej wody 
w tym budynku. Teraz rów- 
rież nie ma wody od trzech 
dni.

Interweniowaliśmy w tej 
sprawie w rejonie eksploata
cyjnym przy ul. Warszawskiej, 
gdzie zapewn;ono nas, ie 
bez zwłoki wysyłeją pogoto
wie wodno-kanalizacyjne.

% W budynku mieszkal
nym przy ul. Karpackiej 2 w 
Oliwie bardzo często prze
rywane są dostawy energü e- 
lektrycznej, co powoduje, że 
dom jest wtady pozbawiony 
ciepłej i zimnej wody oraz 
ciepła w mieszkaniach.

Zwróciliśmy się w tej spra
wie do dvrekcji spółdzielni 
„B jdowiari”. Z uzyskanych 
tu informacji wynika, że Za
kłady Energetyczne powinny 
wziąć pod uwagę fakt, iż w 
czasie długotrwałych przerw 
w dopływie prądu automaty
cznie nie działa zerowno sta
cja zmieszania pompowego 
jak i stacja hydrantów w do
mach przy uł. Karpackiej.

Dziś sygnały przyjmujemy, 
jak zwykle, w godz. od 11 do 
13.

Poczta
przypomina
Poczta przypomina, że z 

każaym dniem wzrasta ilość 
telegramów z życzeniom' świą 
tecznymi nadawanych do o- 
sóo, przebywaiacyth na stat
kach. Każdy dzień więc wzma
ga trudności gdyńskiej radio
stacji w terminowym przekazy
waniu depesz. Zatem, we wła
snym interesie klientów poczty 
leży pospieszenie się z nada
waniem rodiotelegramćw.

Zapewni to bliskim i zna- 
'•omym otrzymanie życzeń 
świątecznych w terminie.

J,

Sęacu/e ep
Gwałt w samochodzie
W dniu 5 sierpnia br. około 

godz. 20.40 Katarzyna B. sta
nęła w pobliżu dworca PKP 
w edtie, w poszukiwaniu 
możliwości okazy jnego dosta
nia się do domu w rejonie 
Półwyspu Helskiego, jako że 
moda na „autostop” w dal
szym ciągu trwa Okazja na
darzyła się szybko: jadący
..Fiatem 125p” kierowca o- 
«■wiadczył, że właśnie jedzie w 
tym kierunku z kolegami i 
chętnie Ją podwiozą. W miej
scu zamieszkania Katarzyny 
B. nie zatrzymali się jednak, 
lecz pojechali dalej, przytrzy- 
mj,nąc ją siłą, aby nie wy- 
siauła z samochodu. Zatrzy
mali samochód w miejscu nie 
zabudowanym i ujawnili wö
be«- naiwnej dziewczy ny, że 
jfś’i nie wyrazi zgody na od
bycie ^stosunków cielesnych 
zostanie pobita dotkliwie, a 
nawet pozbawiona życia. Nie 
pomogły żadne błagania na
padniętej. Duszenie za gardło 
i zdzieranie odzieży z ofiary 
miało potwierdzić wypowia
dane groźby. Miejscem wyra-* 
finowanego gwałtu było tylne 
siedzenie samochodu. W trak
cie dalszej jazdy nie uwolnili 
pokrzywdzonej, lecz ujawnili 
P zed nią zamiar dalszej agre 
sji . znowu grozili, że jeśli 
będzie się opierała, to pożału- 

W pewnym momencie 
dziewczyna otworzyła drzwi 
jadącego samochodu, wysko
czyła z niego i ukryła się w

pobliskim zagajniku. Zatizy- 
małi samochód, szukali Jej, 
ale bezskutecznie.

Erilog tego dramatu roze
grał się w Sądzie Wojewódz
kim w Gdańsku. Na ławie os
karżonych ::asiedM: Wiesław
Dobrowolski s. Henryka, ur. 
1937 r. z?.m. w Gdyni, Chy
lońska 135 72, Wiesław Do
brzański, s. Władysława, ur. 
1953 r. zam. Gdynia. Si ebrna 
11 — obaj bez stałego miejsca 
pracy oraz Mirosław Smel- 
kowski s. Janusza, ur. 1957 r., 
zam. w Gdyni. ul. Chylońska 
13712. pracownik Spółdzielni 
Pracy „Nowator” w Gdyni.

Oskarżeni przyznali się do 
winy w toku śledztwa, a z 
zaświadczenia lekarskiego wy
nika, że pokrzywdzona na 
skutek duszenia doznała sze
regu wybroczyn krwawych w 
okolicy szyi.

— Prokurator żądał na roz
prawie po 11 lat pozbawienia 
wolności dla Dobrowolskiego 
i Smelkowskiego oraz 10 lat 
dla Dobrzańskiego. Sąd Wo1e- 
wódzki wymierzył wszystkim 
trzem oskarżonym no 7 lat 
w lezienia, pozbawiając irh 
Praw publi ‘zn* ch na okres 
trzech lat.

Prokuratura zapowiedziała 
rewizję. Proces wskazuje, że 
różne mogą być koleje „auto
stopu” — instytucji, na zgubę 
której działają podobni zwy- 
rodnialcy.

Go,gdziefktedij3
Teatry

GDANSK, Opera i Filharmo 
nia — Koncert symfoniczny, 
g. 19.30. Teatr „W ybrzeże” — 
Wesele, g. 19.

GDYNI 4 Muzyczny. Skow 
ronek g. 19.15. Dramatyczny. 
Pelikan, g. 19.

I Muzea |
W Gdańsku Historii Miasta 

Gdańska, g. 11—18; Archeologi
czne, g. 9—15

W Gdyni Oceanograficzne i 
Akwarium Morskie, g. 11—18.

W Malborku Zamkowe, godz 
f- 15.

W Kwidzynie Zamkowe g 
9—15.

W Sztutowie Stutthof godz 
8—15

W Helu Rybołówstwa, godz 
9.30—17.30.

W Pucku Etnograficzne, g 
11—15.

We W dzydzach Kaszubski
Park Etnograficzny, g. 11—14

W Wejherowie Piśmienni
ctwa 1 Muzyki KaszubJko-Po- 
morskiej. %. 10—16.

W Elblągu, g. 10—16.
W Rozewiu Latarnia Morska, 

g. 8.30—12 1 13—17.

GDAŃSK, Leningrad, Super- 
ekspres w niebezpieczeństwie, 
jap., od 15 1. g. 10 12-3Ö, 15;
Omen, ang., od 18 1., g. 17.30, 
20. Kameralne, Podroż kota w 
butach, iap.. bez o^,r., g. 15.30: 
Rewolwer „Python 357”. fr.. 15 
lat, g. 17.30, 20. Kosmos, Wiel
ka podroż Bolka i Lolka, poi., 
bez ogr. g. 16; Maratończyk, 
USA. Od’18 1.. g. 18, 20.15. Dru
karz — Terror MBchagodzilli, 
jap., bez ogr., g. 17; Brawuro
we porwanie, USA, od 18 1., g.
19. Gedania. Kochaj albo rzuć, 
poi., bez ogr., g. Ib 30; Powrót 
różowej pantery, ang. od 12 I., 
g. 17.45. Watra — Dom Harce
rza — Gehenna poi., od 12 l.J 
g. 16; Szacowni nieboszczycy, 
wl.. od 18 1.. g. 17.30. Zak - 
Studyjne, Zamach w Sar sje- 
wie. jug., od 15 1 , g. 16. 18.30.

WRZESZCZ, Znicz, Niewin
ne, \vł.. Od 18 g. 15.15, i7.4b. 
Bajka, Czy zabiła, fr., od 15 
lat, godz ’ 10. 12.30. 15, 17.30,
20. Zawisza, Diabli mnie biorą, 
fr., od 15 1., g. 20.

OLI W’A, Delfin. Trzej musz
kieterowie, panamski, bez ogr., 
g. 15.30; Doktor Francois« ■ 
Gailland, fr., od lb J.. g. 17 30, 
19.30.

NOWY PORT. 1 Maja — Jak 
zdobyć prawo jazdy, fr.. od 
15 1., g. 15.30; Maratończyk, 
USA, od 18 1., g. 17.30, 20.

SOPOT, Bałtyk, Mały ksir 
źą, USA. bez ogr., g. 15 30;

Nakarmić kruki, hiszp., od 15 
1.. g. 17.45, 20. Polonia, Gang 
Olf na na szlaku, duński, od 
12 1., g. 14; Omen ang., od 18 
lat, g. 12 15. !«,45.

GDYNIA, Goplaaia. Sprawa 
Gorgonowej, poi . od IS 1., g 
10. 13, 16. 19. Atlantic — Mi
łość w deszczu, fr., od 15 1., 
g 10, 12 30, 15; Omen, ang., od 
18 1., g. 17.30, 20.

OBŁUŻ1 Marynarz, Wielka 
podroż Bolka i Lolka, poi., 
bez ogr.. g. 17: Piorący wie
żowiec. USA. od 15 1., 19.

ORŁOWO. Nep«uu, Żeglarz 
znad Dunaju, węg.. bez ogr.. 
g. 15; Śmierć prezydenta, poi., 
od 1*5 1.. g. 17, 19.30.

GRABOWFK, Fala. Pojedy
nek potworów, jap., bez ogr. 
g. 15.45; Intryga rodzinna, 
USA Od 15 li g. J7.45„ 20.

C HYLONIA, Promień, Po
wrót Robin Hooda, ang., bez 
ogr., g. 15.30. 17,30; Niewygod
ny kochanek, wł.. od 18 1.. 
g. 19.30.

SWIBNO, Barkas. Miłość w 
godzinach nadliczbowych, ang . 
od 15 1., g. 18.

RUMIA. Aurora. Grishka i 
koń Zefir, radź , bBz ogr., g 
16; W mroku nocy, USA, od
18 1.. g. 18, 20.

OKSYWIE. Mewa. Szli żoł
nierze, radź., bez ogr., g. 19.30.

PIĄIEK 
PROGRAM III

4.37 — Początek programu,
5.00 — Stan pogody i wiado
mości, 5.06 — Hej. dzień falę 
budzi, 5.30 — Gimi astyka dla 
leniwych, 6.00 — Stan pogody 
i wiadomości, 6.05 — Między 
snem a dniem, 6.30 — Polityka

dla wszystkich, 7.00 — Ekspre
sem przez świat, 7.30 — Desz
czyk pada, słońce świeci..., 8.00
— Ekspresem przez świat, 8.05
— Druga młodość przeboju,
8.30 — Co kto lubi, 9.00 — 
„Morderstwo ze spalonego” — 
16 ode. pow., 9.10 — Greckie 
piosenki znać Sekwany, 9,30 — 
Ńasz rok 77, 9.45 — Utwory* 
organowe Msza Rogera, 10.30
— Ekspresem przez świat 10.35
— Kiermasz płyt wytworni Ju- 
goton, ll.OC — Życie rodzinne
— magazyn.

PIĄ'i FK 
PROGRAM I

10.00 — Dla szkół: Program dla 
kl. IV

11.05 — Dla szkół: Wychowa
nie btchnlczne — kl. I—III 
lic.

11.50 — Wino, śpiew i życie — 
film fab. prod. ZSRR

13.05 — TTR — Uprawa roślin 
lek. 35

13.35 — TTR — Hodowla zwie
rząt — lek. 34

15.25 — NURT
15.55 — Program dnia
16.00 — Oł/iektyw
16.20 — Dziennik
16.30 — Studio sport
16.50 — Dla dzieci: Ula z Ib 

— Godzina duchów
17 20 — Poradnik zmotoryzo

wanego turysty
17.30 — Kamo — ostatnia mi

sją — film fab. prod. ZSRR
19.00 — Dobranoc
19 30 — Wieczo: z Dziennikiem
20.30 — Robotnicze losy — 

gwiazdy patrzą na nas: ode. 
9 pt. Zwyt ięstwo — film 
fab. prod, ang.

21.30 — Studio sport
22.00 — Studie teatralne — 

Franz Xaver Kroetz — Po
dróż do szczęścia

23.05 — Dziennik (kolor)

PROGRAM II

16.00 — Program dnia
16.05 — Pegaz — mag. kult. 

(powt.)
16.30 — Towarzystwo Wiedzy 

Powszechnej
17.20 — Piosenki ptaków śpie

wem — próg. rozr.
17.40 — Dla młodych widzów: 

Paragraty 1 my
18.10 — Co dalej maturzysto?
18.40 — Panorama — mag. inf.
19.00 — Dobranoc
19.30 — Wieczór z Dziennikiem
20.30 — Turystyka i wypoczy 

nek
21.00 — Tajemniczy świat przy 

rody
21.55 — Trup za tropem — ode. 

1 progi, public kult.
22.30 — Ja — gi ara — radź. 

progr. rozr.
22.*5 — 24 godziny
27.55 — Opowieści starszego pa 

na — Wielki kamerdyner — 
progr. Jeremiego Przybory

23.05 — Język rosyjski — lek 11 
23.35 — NURT

I AptCKi |
STAŁE DYŻURY NOCNE 

PEŁNIĄ:
Gdańsk — ul. Jaskółcza 16; 

al. Zwycięstwa 35: Wrzeszcz
al. Grunwaldzka 30/32. Oliwa, 
ul. Bitwy Oliwakiej 34; So
pot, ul. Grunwaldzka Ö4; Gdy- 
l: ia, ul. Śląska '42, Przymorze, 
ul. Obr. Wybrze/a 2.

Recepty na śrocl ci odurzają
ce realizują apteki: Wrzeszcz,

al. Zwycięstwa 35; Przymorze
— ul Obrońrow Wybrzeża 2, 
Sopot — ul Grunwaldzka 64: 
Gdynia^ ul Śląska 42.

Isipilate 1
OSTRY DYŻUR PEŁNI

Instytut Chirurgii z Instytu
tem Chorob Wewnętrznych 
AM w Gdańsku, ul. Dębinki 7

* * *
Wojewódzka Poradnia Cho

rób Wenerycz nych w Gdańsku
— ul. Długa 8-t -85 (czynna ca
łą dobę' — oddział w Gdyni 
przy ulicy 22 Lipca 44 w uo- 
niedziałki. wtorki, czwartki i 
piątki w godz. 19—7.

Pogotowie Ratunkowe Gd.~ 
Wrzeszcz, al. Zwycięstwa 47
— czynne całą dobę:
— nagłe wypadki — tel. 9H9
— inne telefony — 41-10-00

32-29-29 32-39r24 i 32 36-14.
Pogotowie Ratunkowe Gd., 

Oliwa, ul. Grunwaldzka 571 — 
czynne od godz. 14.30 — 7 30 
dla ludno ;cl Oliwy i Przymo
rza — tel 52-31-34.

Punkt informacyjny o dzia
łalności służby zdrowia — 
tel. 32-39 44 od godz. 7 do 22 

Dyżury w przychodniach vg 
rejonizacji dzielnic ni. Gdań
ska:
— poradńie ogólne ul. Jaskół
cza 7/15, Wadowskiego 2, od 
godz. 13 do 7.30, ul. Lumumby 
9 od godz. 18 do 22:
— poradnia dla dzieci: ulica 

Jaskuicza 7 15. ul. Lumum
by 9 — od godz. 18—7.30, 
ul. Wadowskiego 2. od godz. 
18—22:

— poradnie stomatologiczne: 
ul. Jaskółcza 7/15, ul. Lu

mumby 9, Wasowskiego 2 
od godz. 18 do 22

Poradnia przy ul. Wasow- 
skitgo 2 przj tmuje ludność 
całego miasta Gdańska od go
dziny 22 do 7.30.

Pogotowie Ratunkowe So
pot, ul 20 Października 778:
— nagłe wypadki — tel. 899
— nagłe zachorowania i prze

wozy chorych — te!efon 
51-24-55.

— .nformace o działalności 
placówek sopockiej służby 
zdrowia — tel 51-11-11.

Poradnia Międzyre jonowa
■ r/v 7OZ nr 2 w Gdyni, ul. 
Dzierżyńskiego 67 oraz Po
radnia Międzyre łonowa przy 
ZOZ nr i ul. Wawrzyniaka 5
— czynne w każdą sobotę od 
godz. 18 dc 22: w wolne sobo
ty. niedziele i święta od godz. 
10—16. Przyjmują Internista 
pediatra: czynne gabinety za
biegowe. Wizyty domowe zgła
szać pod nr tel. 20-00-02.

Pogotowie Ratunkowe —• 
Gdynia:
— wypadki i nagłe zachorowa

nia (czynne całą dobę) 
tel. 20-00-02, 20.00-01 i 999.

Dyżury stomatologiczne — 
w dni powszednie od godz. 
20 do 7. W wolne soboty, 
niedziele 1 święta od godz. 
10 do 7 rano dnia następ
nego.

Informacja medyczna — tel. 
21-35-35 czynna od godz. 7 do 
21.00.

Rumia — wypadki i nagłe 
zachorowania (czynne całą 
dobę) tel. 710-811.

TELEFON ZAUFANIA 
Gdańsk — teL 81-W-00 w 

■9dz, 16—6.

TELECOM AIARMOWY 
KOM! ND STRAŻY 

POŻARNYCH

Gdańsk — Sopot — Gdynia 
— Pruszcz Gdański 998.

OŚRODKI INFORMACJI 
USŁUGOWEJ

Gdańsk — telefon 31-85-68. 
Wrzeszcz — tel. 41-09-16 Gdy
nia — teL 21-63-1P.

MIEJSKA SŁUŻBA 
PORZĄDKOWA

v Gdańsku — tel. 41-71-16 
41-71-43; w Gdyni — telefon 
21-93-11.

* • *

Telefoniczna Poradnia Języ
kowa (z zakresu języka pol
skiego) czynna codziennie od 
godz. 13 do 15 (oprócz niedziel 
1 ,*wląt) Telefon 41-15-15.

Pogotowie Gazowe — telefon 
alarmowy — 992.

* • •
Telefon ..W” — 31-21-89 w 

gooz. 15—17 (oprócz sobót 1 dni 
świątecznych).

TELEFONY POGOTOWIA MO
Gdańsk — 997 Gdynia — So

pot — 997.
SŁUŻBA DYŻURNA MO

Od godz 8—16: KWMO w
Gdańsku mjr W. Modelski, KM 

vIO w Gdańsku kpt. S. Ger
lach, w Gdyni por. W. Ko
walski. w Sopocie mł. chor. S. 
I n rojewsKi od godz. 16—24: 
KWMO w Gdańsku mjr M 
Walusiak. KMMO w Gdańsku 
por. T. Banaszczyk, w Gdy
ni kpt. M. Staszczyk, w Sopo
cie sierż. I. Haska.

Reporter
zanotował
■ Wczoraj o godz. 12.20 

na Podwalu Grodzkim, na wy 
scKosci Błędnika, Tomasz G., 
kierując tramwajem linii „6'' 
najechat na tył tramwaju li
nii „8”. W wyniku zderzenia 
4 pasażerów odniosło obra- 
iema, w tym 2 osoby zostały 
cięiko ranne i przebywają w 
szpitalu. Oba tramwaje są u- 
szkodzone.

■ O godz. 17.15 w al. Z wy 
cięstwa — Chodowieckiego, 
63-lelni Eamund K. w czasie 
przechodzenia przez jezdnię 
zosta! potrącony przez samo
chód osobowy „Fiat” (GU 
10-25), kierowany przez Sta
nisława K. Pieszy doznał cięż 
kich obrażeń ciała i przebywa 
w szpitalu.

■ Również wczoraj o godz.
18.15 doszło do wypadku na 
ul. Kartuskiej w Gdańsku. Ste 
fan B., kierując samochodem 
„Syrena” (12-49 GN) potrącił 
na przejściu dla pieszych 44- 
letniego Manfreda K. który 
został ranny. Ot.
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